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C
ada cop és més habitual que la

Direcció General d’Atenció a la

Infància i l’Adolescència (DGAIA)

decideixi que una menor protegida per la

Generalitat sigui acollida per la família

extensa (àvies, avis, tiets o tietes) en lloc

de passar a viure temporalment a un dels

centres residencials o d’acolliment que

depenen de l’administració. La pràctica

compleix amb la Llei dels Drets i les

Oportunitats de la Infància i l’Adolescèn-

cia (LDOIA) aprovada el 2010. L’article

120.2 de la normativa estableix que “les

mesures d’acolliment familiar, sempre

que sigui possible, tenen preferència res-

pecte de les que comporten l’interna-

ment del menor o la menor en un centre

públic o concertat”. El mes de febrer, en

una de les primeres comissions de Benes-

tar i Família de la legislatura, la conse-

llera del ram, Neus Munté, va reiterar al

Parlament que el govern d’Artur Mas

“promourà i prioritzarà” l’acolliment

familiar, una opció defensada per les pro-

fessionals dels serveis socials des d’un

punt de vista teòric, però qüestionada si

no va acompanyada de recursos humans

i econòmics que permetin fer un segui-

ment adequat de les menors.

La Generalitat fa diversos anys que

retalla els recursos destinats a l’atenció a

la infància i l’adolescència, fet que ha

contribuït a generar la sospita que l’incre-

ment de l’acolliment en família extensa

respon, principalment, a motivacions

econòmiques. Diverses professionals del

sector consultades per la DIRECTA i el Sín-

dic de Greuges, Rafael Ribó, han subrat-

llat que aquesta opció és “amb diferència,

menys costosa” per a l’administració, de

manera que pot tenir el “perill que no

sempre s’utilitzi en benefici dels infants i

acabi sent una mesura de reducció de

despesa”. Mentre un centre residencial

d’acció educativa (CRAE) suposa un cost

d’entre 100 i 125 euros per infant i dia,

segons Defensem l’Acció Social i Comuni-

tària (DASC) –un espai de reflexió impul-

sat per treballadores del sector–, l’acolli-

ment en família extensa comporta una

despesa de prop de 300 euros mensuals

per a l’administració.

El darrer informe sobre els drets de

l’infant publicat el desembre de 2012 pel

Síndic recull que, segons les dades del

mes d’abril de 2012 –les últimes disponi-

bles–, Catalunya comptava amb 7.286

infants i adolescents amb mesures de

protecció. De totes elles, el 55% viu en

família –ja sigui extensa o aliena–, el

36,4% en centres tutelats per l’adminis-

tració i el 8% restant en família preadop-

tiva. Amb relació al mateix període de

l’any precedent, l’opció que va créixer

més va ser l’acolliment en família ex-

tensa, amb 193 menors més, una tendèn-

cia que, segons les fonts consultades,

s’ha accentuat els darrers mesos.

ACOLLIMENTS SENSE GARANTIES
Dues treballadores d’un CRAE de l’àrea

metropolitana de Barcelona consultades

per la DIRECTA – que prefereixen mantenir

l’anonimat per evitar represàlies laborals–

asseguren que, actualment, “s’estan pro-

duint acolliments sense garanties d’èxit i

sense poder fer seguiment dels casos (a

causa de la càrrega de feina dels Equips

d’Atenció a la Infància i l’Adolescència,

EAIA), perquè la prioritat és treure’s

nens de sobre”. Les dues professionals

afegeixen que, abans, les condicions

necessàries per autoritzar un acolli-

ment amb família extensa eren “molt

rigoroses”, però que, ara, “s’han rebai-

xat”, fet que està provocant –de retruc–

que els CRAE i els centres d’acolliment

que havien arribat a estar sobreocupats

ara tinguin una part significativa de les

places buides.

Les menors tutelades per l’adminis-

tració catalana, la major part de les quals

han estat víctimes de maltractaments,

abusos o negligències greus per part dels

seus pares i mares, si no estan vivint amb

famílies, es reparteixen en centres d’aco-

lliment (que sumaven 576 places a finals

de 2011), CRAE (1.833 places), centres

residencials d’acció intensiva o CREI (82

places) i pisos assistits (39 places per a

adolescents de 16 a 18 anys). Des de finals

de 2010, també existeixen les Cases d’In-

fants, un servei d’estada temporal conce-

but amb l’objectiu d’intervenir tant en

l’infant com en la família per reduir el

temps de tutela de la menor i, fins i tot,

evitar separar-la de la família. Són cen-

tres més petits –tenen entre 10 i 16 pla-

ces– i, a Catalunya, n’hi ha nou, tot i que

l’objectiu és arribar als 24 en acabar el

2014. La Generalitat ha confirmat que els

vol potenciar, fet que, amb el canvi de

model i l’aposta per l’acolliment en famí-

lia extensa, “segurament”, comportarà el

tancament d’alguns CRAE en un futur,

segons ha admès Jaume Clupés, presi-

dent de la Federació d’Entitats d’Atenció

i educació a la Infància i l’Adolescència

(Fedaia) en una conversa telefònica. Clu-
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Les professionals dels serveis socials denuncien que, darrere l’increment dels acolliments familiars

de les menors protegides per la Generalitat, s’hi amaga un criteri econòmic que passa per davant de

l’interès superior de l’infant. Mentrestant, als centres residencials, la situació empitjora a conseqüèn-

cia de les retallades. Enmig del que es veu com un procés de canvi cap a un model mercantilista,

també es reclama que l’administració deixi d’apropiar-se de les pensions de les persones tutelades.

Marc Font
@marcfontribas

INFÀNCIA // LES PROFESSIONALS ALERTEN QUE S’ESTÀ IMPLANTANT UN MODEL MERCANTILISTA 

QUE PRIVILEGIA EL COST EN DETRIMENT DE L’INTERÈS SUPERIOR DELS INFANTS

Els criteris per 
a l’acollida de
menors en família
sota sospita

La DGAIA és la 
institució responsable
dels processos 
d’acolliment de
menors a Catalunya
/ ROBERT BONET

L’opció d’acolliment en
família és “amb diferèn-
cia, menys costosa” per
a l’administració

Al canvi de model, 
s’hi ha d’afegir la 
precarització de les 
condicions dels CRAE
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2 
Milions d’euros és l’aportació de l’Obra
Social de La Caixa a les Cases d’Infants,
un nou recurs que simbolitza el model
que vol implantar la Generalitat.

16,5
Milions d’euros és la xifra que podria
haver recaptat la DGAIA amb la 
confiscació de les pensions de les
menors tutelades entre 2007 i 2012.

55%
Més de la meitat de les menors 
amb mesures de protecció de la
Generalitat viu en família, ja sigui 
extensa o aliena.

pés afegeix que les “places residencials ja

no creixen”.

Les Cases d’Infants representen l’enè-

sim exemple de col·laboració pública-pri-

vada tan pregonat per l’executiu conver-

gent. Estan gestionades per la Fundació

Acció Social Infància (FASI), que desen-

volupa el projecte en col·laboració amb

la DGAIA, el Consorci de Serveis Socials

de Barcelona –que aplega la Generalitat i

l’Ajuntament– i l’Obra Social de La Caixa,

que (segons la memòria de l’entitat) l’any

passat hi va aportar més de dos milions

d’euros, una xifra lleugerament superior

a la que hi va destinar el govern autonò-

mic a través de la DGAIA. El seu patronat,

que té representació del sector públic i

privat i del tercer sector social, està

encapçalat pel president de la mútua

Fiatc, Joan Castells, i compta amb diver-

sos càrrecs polítics, com els convergents

Miquel Noguer (alcalde de Banyoles) i

Marta Felip (alcaldessa de Figueres).

Segons la web de FASI, encara en són

membres Robert Fauria (ERC) –que,

fins al març, era president del Consell

Comarcal de la Selva i alcalde de Sant

Hilari Sacalm i està imputat en el cas

Manga– i Jaume Torramadé (Unió), ex-

president de la Diputació de Girona que

va dimitir el mes de gener després de

ser denunciat per presumpte assetja-

ment sexual.

“MODEL MERCANTILISTA”
Al canvi de model, s’hi ha d’afegir la

precarització de les condicions dels

CRAE, especialment marcada als cen-

tres concertats. I a l’empitjorament de

les condicions laborals, compartit amb

la resta del sector públic, s’hi sumen

altres qüestions com el fet que els cen-

tres concertats hagin de cobrir la major

part de les baixes modificant l’horari de

la resta de l’equip, que no disposin d’e-

ducadora acompanyant en els trans-

ports i que les activitats extraescolars i

d’oci que fan les menors es limitin gai-

rebé a les que són gratuïtes, segons un

document publicat pel DASC fa uns me-

sos. Les professionals consultades de-

claren que s’han convertit en “centres

assistencials on els menors tenen les

necessitats bàsiques cobertes”, però

que no poden “funcionar realment com

a centres educatius”. En aquest sentit,

lamenten que els infants acabin sent

víctimes d’un “doble desemparament”,

primer per part dels seus pares i mares

i després per part de l’administració.

Mentre el Síndic de Greuges reiterava,

a través del seu informe, la necessitat que

es prioritzi “l’interès superior del nen”

per damunt de qualsevol criteri econò-

mic, el DASC apunta que l’actual sistema

de protecció de menors és “mercantilista

i insensible” i s’emmarca en un canvi de

model d’un “Estat del benestar a un Estat

inversor”. Com a exemple d’aquest can-

vi, el col·lectiu de professionals esmenta

el fet que l’oferta econòmica ja sigui gai-

rebé l’únic criteri de selecció d’una em-

presa per gestionar un centre, fet que

afavoreix clarament les societats amb

ànim de lucre per davant d’aquelles

que també s’interessen pel benestar de

les menors.

El DASC apunta 
que l’actual sistema 
de protecció de 
menors és mercantilista
i insensible” i 
s’emmarca en un 
canvi de model 

La consellera de
Benestar i Família,
Neus Munté, en 
una intervenció 
al Parlament
/ ALBERT GARCIA
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SETZE MILIONS DES DE 2007
Parlem de pensions que, generalment,

en termes individuals són minses, però,

juntes, suposen una suma important:

l’import mínim de les prestacions és de

291 euros anuals, que ascendeix fins als

1.000 en el cas de menors amb minusva-

lideses. A això, cal afegir-hi la pensió per

orfandat d’un mínim de 2.702 euros

anuals en casos de pèrdua d’alguna pro-

genitora i que, des de la Plataforma en

Defensa de les Pensions dels Menors

Tutelats, calculen que perceben al vol-

tant 300 menors. A partir de paràmetres

proporcionats per la plataforma, que

hem aplicat a les dades actualitzades, la

DGAIA hauria ingressat 1.950.573 euros

anuals de les prestacions bàsiques i

810.600 euros anuals de les pensions

d’orfandat. Entre 2007 i 2012, la recapta-

ció podria ser de prop de 16,5 milions

d’euros, sempre partint de les xifres de

les pensions més modestes.

El mes de juny, el Síndic de Greuges,

Rafael Ribó, va demanar a la DGAIA que

no es quedés amb les pensions de les

joves tutelades i va argumentar que “la

decisió d’afectar les pensions dels nois i

noies es contradiu amb el fet que la

tutela dels menors a càrrec de les insti-

tucions públiques és un servei que la

cartera de serveis socials defineix com a

gratuït”. I és que, si no es modifica la

normativa actual, una part del pressu-

post de la DGAIA es finança a través de

les pensions de milers de joves en situa-

ció d’exclusió.

É
s ben coneguda la distància entre el

que diuen les lleis i el paper que

juguen a la pràctica les institucions a

l'hora d'aplicar-les per protegir els drets

socials. Però no deixa de sorprendre que,

d’acord amb una llei que s’autoanomena

“dels drets i les oportunitats de la infància

i l’adolescència”, la Generalitat s’atorgui la

potestat d’expropiar les menors que estan

sota la seva tutela de les pensions recone-

gudes pel sistema de la Seguretat Social.

Això és possible gràcies a la disposició

addicional setena de la llei –aprovada sota

el govern presidit per José Montilla i amb

Carme Capdevila al capdavant de la Con-

selleria d’Acció Social i Ciutadania–, que

estableix que “l’import de les prestacions

o pensions de què són beneficiaris els

nens i adolescents que estan sota mesures

de tutela o guarda (...) queda afectat per

sufragar les despeses derivades de l’aten-

ció de servei públic que reben”.

Aquesta modalitat de copagament es

concreta en la Instrucció 1/2012 de 24 de

febrer –aprovada  l’any passat sota la

direcció de l’aleshores conseller de Be-

nestar i Família, Josep Lluís Cleries–, que

dictamina que les prestacions contributi-

ves o no contributives assignades a me-

nors sota mesures de protecció es con-

verteixen en un recurs econòmic en

mans de la Generalitat. Això s’aplica amb

caràcter retroactiu a les menors que, des

de 2007 fins avui, hagin estat sota la

guarda i tutela de la Direcció General d’A-

tenció a la Infància i l’Adolescència (DGA-

IA), quelcom que multiplica per sis la

possibilitat recaptadora. Fonts oficials

del Departament de Benestar Social i

Família han reconegut a la DIRECTA que

“els fons recaptats per aquesta via s’in-

gressen en el pressupost de la DGAIA,

per emprar-los en polítiques dedicades a

nens i adolescents”. Aquestes mateixes

fonts no han pogut respondre si existei-

xen mecanismes de transparència que

permetin que les titulars de les presta-

cions coneguin en quins recursos han

estat emprats els diners.

USURPACIÓ DE LA TITULARITAT
DELS INGRESSOS
Des de 2007, la DGAIA, a través d’un pro-

cés legislatiu molt complex, ha usurpat gra-

dualment la titularitat dels ingressos d’u-

nes prestacions considerades de “dret

subjectiu”. Fins al 2006, els diners eren

ingressats en comptes nominals, als quals

les titulars podien accedir en complir els

divuit anys. Des de 2007, aquests fons s’in-

gressen a un únic compte corrent de la

DGAIA. Més endavant, amb el pretext que

aquests ingressos havien d’estar sotmesos

a la llei de finances públiques de Catalunya

i havien de ser fiscalitzats, la totalitat de les

prestacions van a parar a la caixa única

dels pressupostos de la Generalitat. A la

pràctica, encara que la pensió figuri a nom

de la menor, la titularitat de l’ingrés ha

estat expropiada per la Generalitat.

Tenint en compte les últimes dades

actualitzades, avui dia, 6.703 joves estan

aportant el 100% de la seva única font

d’ingressos a la DGAIA, tot i que en molts

casos no viuen en dependències governa-

mentals. Tot i que la DGAIA afirma que

“la Seguretat Social estableix que ha de

cobrar aquesta prestació qui és fa càrrec

del manteniment de l’infant”, actual-

ment, el 55% de les menors sota tutela

estan a càrrec de famílies d’acollida i el

8% en famílies preadoptives. Però, tret-

dels casos d’acolliments preadoptius,

que sí que perceben la pensió correspo-

nent, la DGAIA s’embutxaca més del 90%

d’aquestes prestacions sense distingir

entre les menors que es troben en cen-

tres i les que estan a càrrec de famílies.

Sobre aquest tema, la DGAIA ha respost

a la DIRECTA que “aquesta pensió la percep

la Generalitat quan els infants estan en cen-

tres i també quan estan en famílies acolli-

dores alienes i extenses, perquè la Genera-

litat ja assumeix l’import de les prestacions

a aquestes famílies”. En aquest sentit,

Albert Parés, advocat de menors, assen-

yala que “aquestes pensions no són substi-

tutives entre si. La prestació per família

acollidora es regula per una llei catalana

que no té res a veure amb la Seguretat

Social ni amb les pensions assignades als

que estan en desemparament”.

Miguel Martín
@La_Directa

INFÀNCIA // FINS FA UNS ANYS, LES PRESTACIONS ANAVEN A PARAR ALS COMPTES PERSONALS DE LES MENORS; ARA, SE LES QUEDA EL GOVERN

La DGAIA es finança amb 
pensions del jovent que tutela
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El tacticisme parlamentari

i els drets de les menors

El 9 de juliol, a la Comissió d’Infància del Parlament, el
PSC va presentar una proposta relativa a l’afectació de
les pensions de menors tutelades. El marge de manio-
bra del grup socialista era escàs en aquest terreny: el
contingut de la llei que fa possible l’expropiació dels
ingressos de menors tutelades va ser aprovada sota el
tripartit. Per això, la diputada Núria Ventura va demanar
la derogació de la Instrucció 1/2012, però, paradoxal-
ment, no es va posicionar sobre la disposició addicional
setena sobre la qual se sustenta. Per la seva banda, la
representant d’ERC, Agnès Russiñol, va recitar barroera-
ment alguna cosa massa semblant a la nota de premsa
de la DGAIA sobre la qüestió, un acte massa evident de
la disciplina pactista imposada pels equilibris CiU-ERC.
Unes relacions situades entre l’escapisme i la política
que resulten còmiques, però que fan un retrat molt
negre d’una casta política entregada en el seu tacti-
cisme, també quan es parla d’una assumpte tan delicat
com els drets de menors en situació d’exclusió. 

La DGAIA hauria 
ingressat prop de 
dos milions anuals 
de les prestacions 
bàsiques i 811 
mil euros d’orfandats
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E
l conseller d’Agricultura, Medi Am-

bient i Territori del Govern de les

Illes, Gabriel Company, ha posat

en marxa el nou Pla Hidrològic de les

Illes. Es tracta d’una proposta que, des-

prés de mesos de paralització, torna a

veure la llum i planteja eliminar els con-

trols o les limitacions sobre els regadius

per permetre-hi activitats que poden

posar en perill els pous d’abastiment

d’aigua. És un projecte de privatització

dels serveis públics que posa en perill

l’aigua, un dels béns més preuats i escas-

sos de les illes, i que podria condemnar

la quantitat i la qualitat de l’aigua durant

els propers anys.

Entre els punts més controvertits del

nou pla, hi ha l’augment de les extrac-

cions, que posa en perill zones conside-

rades de risc. Així, permetrà fer extrac-

cions i nous pous a zones salinitzades

amb el conseqüent perill d'intrusió ma-

rina. També autoritza extreure aigua per

usos agrícoles en terres sobreexplotades.

Alhora, la llei suprimeix la protecció dels

pous d’abastiment municipal i permet

activitats nocives en zones properes. Per

altra banda, el pla suposarà un augment

del consum d’aigua, atès que suprimeix

els controls sobre el regadiu i deixa de

fomentar l’aprofitament de l’aigua de la

pluja. Les zones humides també es veuen

afectades. El nou pla modifica els seus

límits en àrees periurbanes, on les pro-

motores mostren interès per edificar

solars (ses Fontanelles, l’Ullal i Portope-

tro a Mallorca i Maristany de Ses Feixes a

Eivissa).

Els canvis xoquen frontalment amb la

realitat ambiental de Mallorca, ja que

faran augmentar de manera exponencial

la demanda d’aigua, un recurs molt limi-

tat i escàs. Avui dia, el 75% de l’aigua de

les Balears prové dels aqüífers i, si es dei-

xen de protegir, es posa en perill la quali-

tat d’aquesta aigua.

A banda del polèmic contingut del

Pla Hidrològic de les Illes Balears, el

procés amb què s’ha duit a terme tam-

bé ha estat molt criticat per diversos

col·lectius que treballen per al medi

ambient i que denuncien la falta de

transparència de la proposta del govern

de José Ramón Bauzà.

UN PLA PER A QUI?
Segons el Grup Balear d’Ornitologia i

Defensa de la Naturalesa (GOB), les modi-

ficacions del pla responen a interessos

concrets de sectors que veuen positiva la

desregulació i la manca de control en

l’extracció i explotació del recurs de l’ai-

gua. Com diu l’Associació de Llicenciats i

Llicenciades en Ciències Ambientals de

les Illes Balears (ALCAIB), aquesta legisla-

tura compta, per primer cop, amb l’agru-

L’aigua és un dels
béns més preuats i
escassos de les Illes 
/ ROBERT BONET
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Aina Cassanyes
@contrainfocat

Entre els punts més
controvertits del nou 
pla hi ha l’augment 
de les extraccions 

MEDI AMBIENT // ENTITATS ECOLOGISTES DENUNCIEN QUE LA LLEI POSA EN PERILL ELS POUS D’ABASTIMENT EN BENEFICI DELS REGADIUS I LA URBANITZACIÓ

El nou Pla Hidrològic balear
amenaça l’aigua com a bé comú

Continua a la pàgina següent >>>



lona, la seva àrea metropolitana i nou co-

marques del voltant (cosa que suposa l’a-

bastiment d’aigua a cinc milions de perso-

nes). La privatització, juntament amb

altres processos mercantils, posen en

perill el servei de l’aigua, provoquen l’en-

cariment del les tarifes (es calcula que fins

al 80%) i condemnen la seva qualitat.

pació d’Agricultura i Medi Ambient, que

és com el llop que guarda les ovelles.

Així, el document cedeix a les pressions

dels lobbies que volen fer pous i extreu-

re’n aigua sense restriccions, fet que va

en detriment del conjunt de la població.

Les entitats ecologistes critiquen,

també, la cancel·lació del primer pla, que

duia cinc anys d’elaboració i que només

estava pendent d’aprovació per part del

consell de ministres. El conseller Com-

pany va retirar la tramitació d’aquest pla

al·legant que havia de fer-ne una revisió

detallada, profunda i participativa. Tot i

això, el pla va estar aturat divuit mesos.

Finalment, es va presentar un annex qua-

litativament pobre i de tan sols 24 pàgi-

nes. Les organitzacions ecologistes de-

nuncien, en aquest sentit, l’opacitat i la

manca de precisió tècnica de l’informe.

Com han expressat diverses associa-

cions, el nou pla hidrològic incompleix la

Directiva Marc de l’Aigua europea en di-

versos aspectes. Sobretot, asseguren, in-

fringeix alguns dels principis del docu-

ment, com el d’aconseguir un bon estat

químic i ecològic de les aigües superfi-

cials i químic i quantitatiu de les aigües

subterrànies i una explotació sostenible

del recurs.

En aquest sentit, diversos col·lectius

ecologistes han mostrat el seu rebuig

als canvis en el pla hidrològic i denun-

cien que desprotegeix, desregula i pre-

senta una absoluta manca de control de

les aigües i de les seves extraccions per

afavorir sectors amb interessos urba-

nístics i sobre la gestió de l’aigua. Tant

el GOB com ALCAIB demanen que es

retorni al pla antic, aprovat el 2011 amb

una participació pública que conside-

ren “exemplar”.

LA PRIVATITZACIÓ A INCA
La privatització de l’aigua és una tendència

dels darrers temps arreu del territori i el

cas d’Inca, a Mallorca, n’és un exemple.

L’Ajuntament va iniciar la privatització

del servei d’aigua potable del municipi.

El consistori va adjudicar la gestió d’a-

questa prestació a una empresa privada

durant 30 anys. Davant d’aquesta situa-

ció, la resposta social no es va fer esperar.

L’oposició es va enfrontar directament a

la privatització i la ciutadania es va orga-

nitzar per fer sentir el seu rebuig. De

moment, la proposta de privatització del

servei de l’aigua està paralitzada, de ma-

nera cautelar, pel tribunal administratiu

arran de les al·legacions presentades per

l’oposició.

Les veus dissidents denuncien falta de

transparència, ocultació d’informació i

manca de justificació per part de l’Ajun-

tament d’Inca, ja que asseguren que la

concessió es va fer per motius purament

econòmics, atesa la situació d’ofegament

pels deutes del consistori. La firma, a

més, podrà gaudir dels pagaments de la

població per l’obtenció de l’aigua. És el

gran negoci de l’aigua.

Es critica, a més, la mercantilització

d’un recurs escàs a les illes com és el de

l’aigua. Durant 30 anys, el servei passarà

a mans d’una empresa privada i això con-

duirà a un increment considerable dels

costos que paga la ciutadania per mitjà

dels rebuts de l’aigua i una disminució de

la quantitat i de la qualitat. Resulta que el

plec de condicions que haurà de posseir

l’empresa privada que s’encarregarà de

la gestió del servei contempla la possibili-

tat d’un increment anual de les factures

d’un 3%. En el transcurs de 30 anys,

doncs, es calcula que aquesta xifra po-

dria arribar al 242%, tenint en compte

que el rebut de l’aigua ja ha augmentat

un 50% els darrers temps.

D’altra banda, altres fonts indiquen

que l’empresa concessionària no serà

mallorquina, ja que no hi ha cap firma

local que compleixi les condicions de

selecció. Les firmes que podrien encarre-

gar-se d’aquesta gestió podrien ser Socie-

dad Regional de Abastecimiento de Agua

SA (Sorea) i l’empresa Aqualia Gestión

Integral del Agua SA, que està vinculada

a la multinacional Fomento de Construc-

ciones y Contratas (FCC). Aquestes dues

multinacionals es reparteixen el 85% del

negoci privat de les gestió de l’aigua a

l’Estat espanyol.

Altres ajuntaments del terrioti ja por-

ten mesos d’avantatge a Inca. És el cas,

per exemple, del procés de privatització

d’Aigües Ter-Llobregat, l’empresa pública

que presta el servei a la ciutat de Barce-
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Durant 30 anys, el servei
d’aigua potable a Inca
passarà a mans d’una
empresa privada

Els camps de golf
han proliferat a les
Illes i comporten 
un elevat consum
d’aigua

Cap a una

nova cultura

de l’aigua

L’abastiment d’aigua sempre ha
estat un tema polèmic a Mallorca.
Segons l’ONG Enginyers Sense
Fronteres, l’estalvi i l’ús del bé ha
estat una preocupació constant
per al territori, que ha construït una
cultura patrimonial d’enginyeria
hidràulica per a l’aprofitament, es-
pecialment, dels recursos subterra-
nis i l’aigua de pluja (les sínies, els
aljubs, els pous i les cisternes).
Aquesta cultura de l’aigua es va
mantenir estable durant molts d’a-
nys fins que, recentment, les ai-
gües potables canalitzades als
nuclis urbans i l’aparició de tècni-
ques d’extracció de l’aigua a més
profunditat han marcat la gestió
hídrica de l’actualitat, que també ha
incorporat el reciclatge a les depu-
radores i la dessalinització com a
nous recursos. El creixement po-
blacional dels darrers temps i el
que es preveu per d’aquí uns anys
ha fet que es posi en entredit la
capacitat dels aqüífers per solucio-
nar la demanda previsible.

Així doncs, la demanda d’ai-
gua potable ha augmentat de
manera considerable al territori
balear. També ho han fet els con-
reus extensius, els camps de golf
i les urbanitzacions a indrets on
l’aigua és escassa. També hi ha
un problema greu de contamina-
ció d’aqüífers. El 50% estan sali-
nitzats per sobreexplotació o
contaminats per nitrats proce-
dents de l’agricultura intensiva.
Segons comunica ATTAC, però,
resulta que –per una planificació
feta des de Madrid– de les tres
dessaladores que existeixen a
Palma (la Alcúdia, Son Ferrer i An-
dratx), gairebé no se n’usa cap. A
més, pel que fa a la depuració, el
problema rau en el fet que, massa
sovint, s’han de fer grans inver-
sions per construir instal·lacions
noves, en comptes de fer un bon
manteniment de les que ja hi ha,
fet que duplica la despesa i hipo-
teca encara més el futur de les
Illes Balears.
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A
rriba el final del curs. Les notes

estan posades i les actes a punt de

ser tancades. A la Universitat de

Barcelona (UB), també arriba el final d’u-

na etapa més de la llarga lluita del profes-

sorat associat pel reconeixement de la

seva funció i contra la precarietat laboral

que pateix. Un grup de gairebé 60 do-

cents amb contractes d’associades ha

elaborat una reclamació col·lectiva diri-

gida al rector de la Universitat de Barce-

lona (UB), Dídac Ramírez, per expressar

el seu rebuig davant la situació laboral i

contractual precària del col·lectiu.

La reclamació, que es preveu que es

presenti el 17 de juliol al registre de la UB,

denuncia l’incompliment del conveni

col·lectiu vigent pel Personal Docent i In-

vestigador (PDI) i el mal ús de la figura de

professorat associat, que genera un frau

de llei. Les signants demanen la creació de

places indefinides i apropiades per a les

tasques docents i de recerca, que la majo-

ria d’elles desenvolupa sense reconeixe-

ment. El rector disposarà de dos mesos

per respondre la petició i començar una

negociació per resoldre el conflicte. 

El professorat adherit a la reclamació

s’ha mostrat optimista, ja que, en altres

centres com la Politècnica de València o

la Universitat Autònoma de Barcelona,

s’han aconseguit passos efectius en la

creació de figures docents més dignes,

una mostra del reconeixent del deute

moral històric que tenen les universitats

amb aquest sector del personal docent.

La iniciativa només ha rebut el suport

de la Coordinadora Obrera Sindical –re-

centment creada a la UB– i no disposa del

suport del comitè d’empresa, format per

la CGT com a sindicat majoritari. La re-

clamació no és el primer pas que es fa

enguany per donar a conèixer la greu

situació laboral del col·lectiu d’associa-

des a l’equip rectoral de la UB. A finals de

febrer, la Plataforma de Professors Asso-

ciats va publicar una carta oberta per

reclamar que es prenguin mesures per

fer justícia al treball i l’esforç del col·lec-

tiu, sense el qual la UB no podria assolir

els seus plans docents ni disposaria de

l’excel·lència en recerca que té.

L’ÚS I ABÚS DE LA FIGURA DEL
PROFESSORAT ASSOCIAT
La figura de la professora associada està

pensada per a la contractació temporal de

personal amb experiència professional

externa. Amb aquesta col·laboració, les

universitats asseguren la connexió dels

continguts que s’estudien amb el món

laboral. Per al nombre limitat d’hores

de docència contemplades, els sous cor-

responents no arriben al mínim interpro-

fessional, ja que s’entenen com un com-

plement –a la UB, oscil·len entre 91 i 545

euros al mes. La falta d’un control estricte

de la veritable funció que fan les associa-

des ha convertit aquesta figura en un pou

de contractes escombraries a moltes uni-

versitats de l’Estat espanyol. En el cas de la

UB, un 39% de la plantilla docent del curs

2012-2013 és professorat associat –un 30%

si no es consideren els contractes a Medi-

cina. El nombre de contractes de personal

associat ha augmentat de manera expo-

nencial i ha substituït altres figures do-

cents, com les d’ajudant, lectora o col·la-

boradora, que tenen un cost més gran per

a l’administració. Fins i tot ha substituït la

figura d’interina substituta, que en el cas

de la UB ni tan sols es va crear i que s’ha-

via de generar per cobrir baixes laborals o

cobrir docència de personal permanent

que s’incorpora a càrrecs.

De les gairebé 2.000 docents, la majo-

ria imparteix classes a moltes de les assig-

natures bàsiques dels graus i dels màsters,

dirigeix treballs de l’alumnat i col·labora

en projectes de recerca que es desenvo-

lupen a la UB. Els fets demostren que l’ac-

tivitat que desenvolupa aquest col·lectiu,

malgrat el greuge comparatiu en qüestió

de sous, és equivalent a la de qualsevol

altra figura permanent. En canvi, tot i

que moltes porten més de deu anys a la

universitat, les docents associades no

poden demanar projectes de recerca ni

assumir tasques directives. Són docents

de segona categoria.

Conscient de la situació de frau de llei,

l’equip rectoral ha declarat la seva inten-

ció d’acabar amb els “falsos associats”,

fent referència únicament a les gairebé

300 docents que no podien acreditar fei-

na externa. Cap moviment per reconèi-

xer la veritable funció de la majoria del

col·lectiu, malgrat que moltes de les que

treballen en recerca a la universitat són

pagades per la Fundació Bosch i Gim-

pera, externa a la UB. Com que no pot

prescindir dels seus serveis a baix cost, el

que farà serà ajudar-les a ser “associades

reals”, fet que suposa perllongar el frau

de llei. Fa dues setmanes, mitjançant una

carta dirigida a les docents a les quals

potser no es renovarà el contracte al se-

tembre, se’ls ha ofert un nou servei gra-

tuït d’outplacement sota el nom de Job

Suport UB, un acompanyament al qual

estan obligades les empreses que fan

ERO i acomiadaments massius. Segons la

carta, aquest servei inclou coaching i

assessorament per trobar feina i el durà a

terme “una empresa líder de reconeixe-

ment internacional”, de la qual no es fa-

cilita el nom. Una iniciativa que moltes

de les docents consideren insultant i

cínica i que, per descomptat, implicarà

un cost extra a les danyades butxaques

de la UB.

Núria Candela
@La_Directa

34,7%

10,8% 4,9%

39,4%

4,1% 3,3%

1,4%1,4%

Catedràtiques: 572 (3.069,48 euros)

Titulars + Agregades: 1.844
(2.518,57 euros)

Col·laboradores: 72 (2.085,7 euros)

Emèrites: 220

Altres: 262

Associades: 2.092
(364 - 545 euros)

Col·laboradores: 18 SOU: 1.928,26
Ajudants: 58 (1.495,41 euros)

Lectores: 174 (2.282,44 euros)

TREBALLADORES
PERMANENTS

51%

TREBALLADORES
TEMPORALS

49%

TTOOTTAALL
55..331212

FONTS: Estudi de gènere a la UB (2013), Retribucions de 2013 a la UB (recull del Comité d'Empresa UB)

Distribució i sous* del professorat de la UB
* Sou mensual mínim. Pot ser superior pel professorat fixe amb trams de recerca reconeguts i càrrecs directiurs/organitzatius

El nombre de contractes
de personal associat ha
augmentat de manera
exponencial i ha substituït
altres figures docents

LABORAL // UN GRUP DE  DOCENTS ASSOCIADES DE LA UNIVERSITAT DE BARCELONA PRESENTA UNA RECLAMACIÓ PER EXIGIR LA CREACIÓ DE PLACES APROPIADES

Precaritzar el professorat,
una mesura d’estalvi 
a les universitats
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D
arwin, Leonardo, Atlas, Ripoll...

Durant el darrer any, els projectes

d'investigació en hidrocarburs

s'han multiplicat arreu del territori ca-

talà. Diverses empreses han sol·licitat

permisos a la Generalitat i al Ministeri

d'Indústria per buscar petroli i gas no

convencionals a la Catalunya Central, a

Ponent i a les Terres de l'Ebre.

Paral·lelament, han aparegut diferents

plataformes que s'oposen a aquest tipus de

projectes, com la Plataforma Aturem el

Fracking. Aquestes organitzacions denun-

cien que, per extreure aquests combusti-

bles, s'utilitzen tècniques com la fractura

hidràulica o el polèmic fracking, que impli-

quen un consum d'aigua molt elevat i múl-

tiples riscs ambientals.

Gràcies a la mobilització ciutadana, el 5

de juliol, es va constituir una comissió al

Parlament que ha d'estudiar els permisos

d'investigació. La Generalitat, per ara, es

mostra cauta. Sense tancar la porta a les

empreses explotadores, els consellers

Felip Puig i Santi Vila s'han mostrat partida-

ris de dialogar amb el territori.

De moment, només s'ha denegat un

permís, Ripoll, perquè l'empresa sol·lici-

tant no va aportar la documentació neces-

sària. Darwin i Leonardo s'han suspès a

l'espera dels resultats de la comissió parla-

mentària. La resta de permisos depenen

del ministeri, que no té tants pèls a la llen-

gua com el govern català. El ministre Soria,

per exemple, ha declarat que, per a l'Estat,

seria una “benedicció” trobar petroli i gas

utilitzant el fracking.

El debat s'ha instal·lat, si més no de

manera aparent, entre la gent que defensa

el medi ambient i les promotores del crei-

xement econòmic. Aquest dilema entre

natura i llocs de treball resulta especial-

ment dolorós en una època de vaques

magres i carrega d'arguments les defenso-

res dels projectes d'investigació.

Tanmateix, diversos estudis provinents

dels Estats Units apunten que aquest debat

podria estar enverinat. La baixa producció

de les explotacions i els números vermells

d'algunes empreses indiquen que els com-

bustibles no convencionals podrien ser un

mal negoci i que fins i tot podríem trobar-

nos davant d'una bombolla especulativa

molt similar a la que va esclatar l'any 2008.

EXPLOTACIONS
ANTIECONÒMIQUES
Des de fa anys, la indústria s'ha mostrat

molt interessada en els combustibles no

convencionals, que considera el relleu

natural de l'energia fòssil. Ara bé, per ini-

ciar un projecte d'aquest tipus, cal una

inversió econòmica formidable, que úni-

cament es pot assumir amb la complicitat

del sector financer. Fins ara, les inverso-

res s'han mostrat molt optimistes sobre

les explotacions. El crèdit ha fluït de

manera massiva i, als EUA, s'han perforat

milers de pous en qüestió de pocs anys.

Els estats que han viscut de prop aquesta

eufòria inversora han experimentat una

autèntica explosió econòmica, com po-

dria ser el cas de Dakota del Nord, on el

salari mitjà ha passat de 40.000 a 56.000

dòlars en una dècada.

Però els resultats de les explotacions no

són gens afalagadors per la indústria. Se-

gons dades del sector, el 80% de les explo-

tacions són antieconòmiques. El problema

no és només el cost de les perforacions,

sinó que, a sobre, les reserves disminuei-

xen ràpidament. La producció és elevada

els primers mesos, però decau a un ritme

superior al 40% anual. Així doncs, per ofe-

rir una bona perspectiva de negoci, cal per-

forar pous nous constantment.

Sembla, però, que aquestes dades des-

coratjadores no espanten les inversores.

L'entusiasme pel gas pissarra i els nous

mètodes d'extracció és tan gran que, als

EUA, el preu d'aquest recurs natural s'ha

reduït dràsticament. Com que l'oferta

Joan Anglada i Pau Casacuberta
@La_Directa

ENERGIA // LA INTRODUCCIÓ DEL ‘FRACKING’ A CATALUNYA POSA EN EVIDÈNCIA LA BOMBOLLA ESPECULATIVA AL VOLTANT DELS PERMISOS D’EXTRACCIÓ

Els números vermells 
de la fractura hidràulica

El ministre Soria ha
declarat que seria una
“benedicció” trobar gas i
petroli usant el ‘fracking’



superava la demanda amb escreix, el

preu del gas es va enfonsar entre els anys

2008 i 2012. Aquest canvi de tendència va

tenir conseqüències nefastes per algunes

operadores del sector, com BHP Billiton,

que l'any passat va registrar pèrdues per

valor de 2,8 mil milions de dòlars.

ENGINYERIA FINANCERA 
AL SECTOR DEL GAS
Per fer front a aquestes adversitats, les mul-

tinacionals utilitzen productes financers

sofisticats com els Volumetric Product Pay-

ment (VPP). Mitjançant aquest instrument,

la producció d’una reserva es vincula a la

butxaca d’una inversora. És un procedi-

ment semblant a les conegudes titulitza-

cions hipotecàries, que converteixen un

préstec immobiliari en una inversió i que

es troben a l'origen de la gran crisi finan-

cera de l'any 2008. Aquests productes

opacs faciliten l'endeutament de les em-

preses i incrementen el risc per a les inver-

sores incautes.

Un exemple del funcionament d’aquest

tipus d’empreses és BNK Petroleum, una

multinacional canadenca que forma part

de Shale Gas Espanya. Perfora a Holanda,

als EUA i també ho vol fer a l’Estat espan-

yol, però no obté beneficis enlloc.

La companyia té unes pèrdues acumu-

lades de 100 milions de dòlars, però ma-

quilla els seus comptes per continuar les

operacions. L'empresa calcula el seu capi-

tal a partir del valor teòric de les accions,

que difereix del valor real. Segons aquest

càlcul, els seus recursos podrien pagar

totes les pèrdues. El cert, però, és que les

accions de la companyia cotitzen a 0,85

dòlars, en lloc dels 1,71 previstos, cosa que

rebaixa el capital a la meitat i situa l'em-

presa a la porta de la fallida tècnica.

BOMBOLLA EN CREIXEMENT
Seguir la pista de grans companyies és

fàcil. Per cotitzar a borsa, cal fer pú-

blics alguns documents que permeten

avaluar l’estat de l’empresa i descobrir

les seves mancances. En canvi, les so-

cietats particulars o limitades resulten

molt més opaques.

Les empreses petites poques vegades

disposen de prou recursos per iniciar les

prospeccions. Normalment, el seu objectiu

es limita a presentar la paperassa per obte-

nir permisos d'investigació. Aquests permi-

sos són exclusius i comercialitzables, de

manera que, quan l'administració hi dóna

el vistiplau, les empreses poden especular

amb les bosses de combustible que s'ama-

guen al subsòl. Vendre els permisos, so-

vint, és una activitat molt més lucrativa que

l'explotació dels jaciments.

Ara per ara, sembla que la bombolla

dels combustibles no convencionals con-

tinua creixent. No obstant això, hi ha

indicis que assenyalen que aquesta nova

ficció econòmica podria tenir els dies

comptats. Darrerament, alguns gegants

energètics han renunciat als seus projec-

tes per por d'enganxar-s'hi els dits. A

més, han aparegut informes que des-

menteixen les previsions optimistes de la

indústria. És un misteri saber què suc-

ceirà el dia que rebenti la bombolla del

fracking. La fallida d'empreses explota-

dores podria tenir conseqüències molt

pernicioses pel sector financer i, de

retruc, pel conjunt de l'economia. Per les

activistes que s'oposen al fracking, el que

és indubtable és que aquests projectes

són l'últim sospir de l'era dels combusti-

bles fòssils. Quan acabi la febre inver-

sora, necessàriament, caldrà pensar en

un altre model energètic, econòmica-

ment viable i més respectuós amb el

medi ambient.
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Darrerament, gegants
energètics han renunciat
a projectes per por
d’enganxar-s’hi els dits

Milers de llocs de treball, au-
tonomia energètica pel pa-
ís... Les projeccions de la in-

dústria són realistes?
No. Tot això és fum. Ho podem comparar

amb Barcelona World; les promeses ini-

cials no tenen res a veure amb les d’ara.

És una operació de maquillatge. A més,

en els projectes d’investigació d’hidro-

carburs, el personal tècnic no pot ser

nacional perquè els experts són nord-

americans i les llicències de patents són

hermètiques. Només es crearien llocs de

treball precaris, amb molt de risc i de

curta durada, perquè els pous tenen una

vida d’uns quinze anys.

I desprès, què?
Quan el pou s’exhaureix, l’empresa mar-

xa, deixa tota la porqueria i es perden

els llocs de treball. I això no hi ha fiança

que ho cobreixi! A Riudaura i a Ripoll,

es va establir una finança de tan sols

3.000 euros per cada 30 hectàrees. És

depredador!

Les empreses que operen a Catalunya
són molt petites. Com pot ser que es
plantegin projectes tan ambiciosos?
Sovint, es tracta d’operacions especulati-

ves. Frontera Energy i Montero Energy

són societats limitades unipersonals crea-

des amb molt poc capital social. Un cop

obtenen la llicència d’investigació, poden

especular amb un territori de 150.000 o

200.000 hectàrees. És el que va fer López

Guijarro amb Montero Energy; després

d’obtenir la llicència, la va traspassar a un

magnat nord-americà, Carig Steinke.

I l’explotació dels pous surt a compte?
La quantitat de gas que hi ha al subsòl

poques vegades compensa les inversions

econòmiques necessàries. Això, fins i tot

ho ha dit el Mariano Mazo, que és asses-

sor de Shale Gas Espanya! Es fa més ne-

goci amb els drets d’explotació que amb

l’explotació en si mateixa.

Tot això em recorda la bombolla im-
mobiliària...
Exacte. Un cop acabada la bombolla

immobiliària, el nou camp d’especulació

són les energies. D’aquí quatre o cinc anys,

quan a Wall Street vegin que això va pel

pedregar, faran el mateix que amb les

hipoteques subprime; crearan petits fons

d’inversió i ho traspassaran a inversors de

segona fila per treure’s el mort de sobre.

Sort que la investigació comporta
menys riscos ambientals que l’ex-
plotació!
Això és el que ens volen fer creure, però

no és cert. El govern espanyol ha aprovat

una modificació de la llei que permet la

fractura hidràulica i “tècniques d’estimu-

lació química anàlogues” durant la fase

d’investigació.

I en tot plegat, què hi diu la Genera-
litat?
El Felip Puig i el José Manuel Soria repre-

senten el paper del policia bo i el policia

dolent. La Generalitat prefereix fer veure

que no té competències, però, en reali-

tat, són ells els que obren la porta a les

empreses explotadores. Si la Generalitat

concedeix el permís d’investigació, per-

dem el control de tot el procés, que passa

a dependre de Madrid.

“Es fa més negoci amb els 
drets d’explotació que amb 
l’explotació en si mateixa”
Entrevista a Jaume Moya, membre de la Plataforma Aturem el Fracking

Pau Casacuberta
@La_Directa

Des que es van conèixer els projectes d’investigació a la Catalunya 
Central, Jaume Moya ha estat sempre al peu del canó. Membre actiu de 
la plataforma contrària al ‘fracking’, aquest segarrenc incansable lluita
perquè el Parlament català prohibeixi aquesta tècnica, tal com va fer 
el Parlament de Cantàbria el mes d’abril passat.
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C
om a urbanisme, s’entén un conei-

xement al servei d’alterar les condi-

cions socials dels habitants d’una

ciutat intervenint sobre la seva morfologia

física. És propulsat per una voluntat d’or-

denament físic de l’urbs dirigit a satisfer

dos grans objectius: d’un costat, procurar

la circulació ràpida de mercaderies i, de

l’altre, controlar la població més descapi-

talizada.

Per acomplir aquestes fites, l’urba-

nisme projecta, planifica, destrueix i

construeix. Com reconeixia recentment

un premiat urbanista català, “solucionem

problemes” que, si no hi són, s’inventen.

En altres paraules, l’urbanisme no ges-

tiona el conflicte, el produeix. Voler-lo

atallar oblidant les seves arrels (la po-

bresa, el menyspreu o la desigualtat) no

pot fer altra cosa que enconar-lo.

En la seva manifestació més vehement,

utilitza tant les màquines excavadores i

buldòzers com, en períodes bèl·lics, els

bombardejos. L’exemple que això últim no

és cap exageració, el trobem en la web ofi-

cial del Districte de Ciutat Vella. Aquí, es

relata la història del Raval i es defineixen

les conseqüències dels atacs de l’aviació

feixista dels anys 1937-38, com “els primers

sanejaments urbanístics” del barri.

Aquesta associació d’idees del redactor

de la web de l’Ajuntament pot respondre a

dues qüestions: d’un costat, el tradicional

menyspreu que els dignataris de la ciutat

mostren contra les seves classes descapita-

lizades. De l’altre, la força purificadora

d’un urbanisme destructiu a qui tant li és

fer servir excavadores com bombarders.

Perquè l’urbanisme, cal recordar-ho, va

néixer en temps convulsos per apaivagar la

conflictivitat creixent de les ciutats, pro-

gressivament més denses i jerarquitzades.

Aquesta ciència de la ciutat ha estat –literal-

ment– una arma de les seves elits gover-

nants. Nascuda a mitjan segle XIX, mentre

es reproduïen insurreccions urbanes per

tot el continent, s’institueix al costat de les

anomenades forces de xoc, precursores

dels actuals cossos de policia. Dècades més

tard i en paraules de Le Corbusier, assessor

del conegut Pla Macià, l’urbanisme s’eri-

girà com l’única alternativa a la revolució

dels esparracats.

Haver nascut com a tècnica per al sot-

metiment és una llosa molt pesada que no

serà fàcil treure’s de sobre. Encara avui,

els urbanistes semblen obligats a

demostrar que poden assosse-

gar l’urbà, aquesta matèria

altament inestable i in-

quietant, sempre a-

menaçant, per-

manentment al

límit de qual-

sevol alda-

rull, revol-

ta o re-

volució.

Aquest

context ide-

acional és el

que assigna a

l’urbanisme la

responsabilitat de

pacificar l’urbà. Amb

la força de qui es creu vic-

toriós aplana –literalment– el

terreny i el disposa per a la produc-

ció de plusvàlues per a oligopolis immobi-

liaris i terciaris. La pregunta que ens fem

ara és, avui, podrem enfrontar un urba-

nisme de la insubmissió a aquest urba-

nisme de la dominació?

Modificant la ciutat: 
acció i resistència
Com moltes disciplines aparentment tècniques, l’urbanisme no es pot deslliurar de l’anàlisi i la crítica
política. Si bé l’acció de les institucions municipals pot millorar les condicions de vida del veïnat, les
motivacions i les conseqüències dels grans projectes urbanístics no sempre són clares. Barcelona és un
bon exemple de ciutat on aquesta acció xoca amb una visió radicalment democràtica de la ciutat. És en
aquest sentit que és pertinent el debat sobre la intervenció urbana.

E
ls darrers 30 anys, a Catalunya, s’ha

practicat una destrucció sistemàtica

del territori. S’han prioritzat les urba-

nitzacions difoses a les perifèries i al mig

del no res i s’han fet obres públiques fun-

cionals per facilitar la urbanització sense

ciutat (urbanalització, com diu el geògraf

Francesc Muñoz). S’ha especulat a les ciu-

tats existents, als processos de reconversió

d’àrees industrials, ferroviàries o portuà-

ries o als centres històrics, sovint per

excloure els sectors populars,

que són substituïts per clas-

ses mitjanes i altes (gen-

trificació). S’ha mal-

baratat sòl i aigua,

s’ha promogut

una ocupació

insostenible

del territori,

s’ha produ-

ït més se-

gregació

s o c i a l ,

s’han fet

m a l b é

gran part

del litoral i

m o l t e s

zones de

muntanya.

Evidentment,

no tot ha estat

així, també hi ha

la llei de barris que

va promoure el geògraf

Oriol Nel·lo o la política

ambiental i la nova cultura de

l’aigua del que va ser conseller del tri-

partit Salvador Milà. Han estat més les

excepcions que la regla. Alguna cosa ha

fallat en la nostra suposada democràcia.

En aquest sentit, un periodista, ales-

hores cap de comunicació de CCOO, va

preguntar-me si hi havia un urbanisme

de dretes i un d’esquerres. Resposta: l’ur-

banisme sempre és d’esquerres, l’especu-

lació és de dretes. El lector pensarà, amb

raó, que és una resposta provocadora;

que –ens agradi o no– es fa molt més

urbanisme de dretes, amb les lleis a la

mà, els plans aprovats per les administra-

cions públiques i els projectes fets per

professionals col·legiats i degudament

visats. Hi ha un urbanisme que no pensa

en el que convé més al país i a la majoria

de la població perquè prioritza el negoci

immediat. Es cert, però es pot considerar

urbanisme? Un metge cirurgià que es de-

diqués a matar els seus pacients diríem

que fa de metge? Consideraríem que fa

de metge el que es nega a fer un avorta-

ment en un hospital clínic i, en canvi, els

fa en una clínica privada?

L’urbanisme va néixer per resoldre

problemes presents i millorar el futur de

les ciutats i, per extensió, del territori

humanitzat. L’objectiu immediat de l’ur-

banisme és ordenar la ciutat i el seu des-

envolupament a fi i efecte que tots els

ciutadans puguin accedir en igualtat de

condicions als béns i els serveis d’ús

col·lectiu, habitatge, transports, espai

públic, mercats, equipaments socials,

educatius, culturals i sanitaris, seguretat

pública, etc. Perquè aquest objectiu

sigui possible, sabem, des dels econo-

mistes clàssics fins a la cultura urbanís-

tica moderna, que cal que el sector

públic imposi unes normes que limitin la

funció del mercat, que controli el sòl i el

sector financer i que reguli i gestioni en

gran part els serveis que es considerin

universals, és a dir, aquells als quals

tothom ha de poder accedir. La qüestió

prèvia no és complir la legalitat, primer

cal veure si els objectius i els instru-

ments són els adequats.

/ MANUEL CLAVERO

Miquel Fernández
Observatori d’Antropologia del Conflicte Urbà (OACU)

@OACU_UB

CARA A CARA

Urbanisme: guerra o revolució?

Jordi Borja
President de l’Observatori dels Drets
econòmics, socials i culturals

@La_Directa

L’urbanisme: un camp de batalla
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L
a contestació social que ha esclatat al

cor del gran aliat d’Europa i dels

Estats Units a l’Orient Mitjà i, amb

ella, la mediatització internacional de la

brutal repressió de les forces d’ordre tur-

ques han arribat en un moment delicat

per als qui els coneixen massa bé, aquests

mètodes: els kurds (el “poble sense Estat

més gran del món”, esquarterat entre

Turquia, Iraq, Iran, Síria i l’exili). I és

que després de tres dècades de guerra,

40.000 morts i 17.000 civils kurds desapa-

reguts,  aquest mes de març s’havia iniciat

un procés de pau històric entre el govern

del conservador Recep Tayipp Erdogan i

el líder kurd empresonat, Abdullah Öca-

lan, amb l’anunci de l’alto-el-foc de la gue-

rrilla del PKK. Un procés de pau que, com

explica Hamit Bozarlsan, especialista en

la qüestió kurda, no pot deslligar-se del

context geopolític actual d’una regió con-

vulsada pel conflicte sirià i amb els kurds

com a nou actor clau (aixecats a Síria, radi-

calitzats a l’Iran i autònoms a l’Iraq).

Ankara, temorosa d’una revolta a “casa

seva”, havia de moure fitxa.

Les protestes a Turquia irrompen en

aquest delicat moment per als kurds,

els quals podrien convertir-se en les

seves principals víctimes, com escriu

l’intel.lectual nord-americà Immanuel

Wallerstein, compromès, com Noam

Chomsky, amb la causa kurda. I, és que

en efecte, les manifestacions a l’antiga

Constantinoble semblen haver impactat

en el procés de pau: amb un govern amb

els ulls posats a Istanbul, una autoritat

del primer ministre qüestionada també

dins el seu partit, amb sector contraris a

les negociacions de pau,  l’esclat d’inci-

dents entre la poblacio civil del Kurdistan

i l’exèrcit turc, i la mort d’un jove kurd a

trets dels militars.

Així, i malgrat que aquest últims fets

han tingut eco a la plaça Taksim, el dilema

està plantejat per als activistes kurds que es

pregunten: ¿s’ha de participar en unes pro-

testes contra un govern amb el qual s’està

negociant el final d’un conflicte armat i el

futur de tot un poble, i on a més hi plane-

gen no només les banderes turques, ja de

per si incòmodes per molts ulls kurds,  sinó

també les d’Ataturk, heroi per als naciona-

listes turcs, però un autèntic genocida per

als kurds i armenis?;  ¿es creïble el canvi

polític en una societat profundament na-

cionalista  (sigui de tendència laica o isla-

mista),  que tant ha girat l’esquena al Kur-

distan i a les massacres que shi han comès

(com la de Roboski, en 2011, en la qual  van

ser assassinats 34 infants i adolescents sota

les bombes, no lacrimògenes sinó reals, de

l’exèrcit turc)?; però, ¿els kurds poden des-

vincular-se d’unes protestes històriques

amb demandes que sostenen, contra l’au-

toritarisme i conservadorisme de l’Estat

turc, encara que el seu avenir se somiï més

enllà,  en un projecte regional que escapa

al model d’Estat-Nació?

Així, en vàries de les instantànies que

han fet la volta al món de les protestes a

Istanbul (on hi viuen 4 milions de kurds)

s’hi han vist el verd, roig i groc kurds així

com la imatge del “Nelson Mandela

kurd”. No obstant, el seu moviment poli-

tic, articulat entre la guerrilla del PKK i el

partit BDP,  manté un suport distant,

denunciant la instrumentalització dels

nacionalistes turcs i prioritzant el procés

de pau. Segurament per això, i mentre el

descontentament social s’ha estès a les

grans ciutats turques, les del Kurdistan,

tant acostumades a les mobilitzacions del

carrer com a la repressió de les forces

turques, han restat silencioses. I els silen-

cis solen explicar moltes coses.

Un dilema per als kurds
CANVI DE RUMB

Elisenda Panadés
Periodista

@La_Directa

/ SOL UNDURRAGA

PERSPECTIVA

També som 
el que vestim

E
ntenem com a roba ètica aquella

que ha estat creada sota criteris jus-

tos i socialment responsables. Res-

pon a la necessitat de crear un tipus de

moda que no generi més pobresa i, so-

bretot, que no creï desigualtats socials.

També respon a la necessitat de crear un

tipus de moda que no discrimini impo-

sant cànons de bellesa despòtics.

Entenem com a roba orgànica aquella

que ha estat creada sota criteris ecològics

i de responsabilitat ambiental. Dins el cri-

teri de la roba creada amb una preocupa-

ció ecològica, també hi inclouríem la

roba que es fa a partir de la recuperació

de residus o la recuperació de roba de

segona mà. Amb la complementarietat

d’aquests criteris, podem començar a

parlar de roba sostenible.

La motivació per crear roba sostenible

va néixer a partir de la preocupació per

donar una alternativa al model industrial

tèxtil actual. Apostant per materials ètics

i sostenibles, confeccionant localment i

amb una producció molt ajustada, es

poden oferir alternatives de consum a la

població que busca sortir dels circuits

actuals del fast fashion i busca vestir-se

sense comprometre el medi ni generar

més treball esclau.

El tret característic de les col·leccions

que faig actualment recau en els mate-

rials utilitzats. Són residus preconsum o

roba de segona mà. El reciclatge de roba

és una tècnica a través de la qual es pre-

tén allargar la vida útil de la roba i evitar,

així, la generació de nous residus. Mal-

grat que aquesta és una pràctica antiga i

popular, el concepte que s’està utilitzant

per parlar d’aquest tipus de reciclatge és

Upcycling. Respon a l’objectiu de dotar

de més valor el producte reciclat final.

La indústria tèxtil és un dels sectors

que, actualment, està generant més tre-

ball esclau i contaminació ambiental.

Calen alternatives que ofereixin mate-

rials ecològics i produeixin de manera

més responsable. El consumidor final és

la clau a l’hora de canviar el model d’em-

presa tèxtil que volem perquè, quan

compra, està decidint de quina manera i

a quin món vol viure.

Clara Mallart
Dissenyadora de roba sostenible

@La_Directa

Entenem com a roba
orgànica aquella que 
ha estat creada sota
criteris ecològics
i de responsabilitat
ambiental 
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COM S’HA FET...

A
questa setmana és la penúltima

abans de la fi del curs 2012-2013.

Buf! Ha estat un curs molt intens.

Va començar el setembre amb en Ferran

–pastor d’ovelles negres– i el procés Da-

fo, la dafomania. Va continuar amb el

canvi de disseny del setmanari i la mag-

nífica tasca del grup de disseny, el Jose,

el Sergio i la Núria. El primer número

d’aquest nou format va ser el 300 que, a

més, va ser el primer de l’any. El mateix

mes de gener, vam fer esclatar el subs-

criptòmetre, després de sis anys inten-

tant-ho, gràcies a l’èxit de la campanya

nadalenca. I, finalment, el mes de juny,

hem fet la campanya de micromece-

natge. I també, durant tot el curs, hem

consolidat la web amb pics de visites

espectaculars i quantitat de col·labora-

cions. Darrere de tot això, hi ha molta,

moltíssima feina voluntària. Gràcies a

totes. Fins la setmana que ve. Salut!

PENSEM

Dignitat col·lectiva

T
enim un parell d’exemples medià-

tics i recents de pèrdua de la digni-

tat individual i col·lectiva que, a

més, posen de manifest com hi ha, al-

menys, dos col·lectius que són, encara, el

joguet d’una societat occidental i consu-

mista: les dones i els braus. Dins una part

de la psique col·lectiva és ella, la fresca,

qui convida a què els mascles li arrenquin

la roba interior. De la mateixa manera

que és el brau, el bitxo, també, qui per

naturalesa i definició, és objecte de pati-

ment d’una festa alcoholitzada. I a partir

d’aquí, qui no vulgui pols que no vagi a

l’era. Mentrestant, en un carrer de Barce-

lona, un infant dóna puntades de peu a

un colom moribund. Alhora, hi ha una

noia que baixa la mirada quan el seu

company li recorda les bones pautes de

comportament. Tot seguit, algú alça la

veu als demés per donar valor al que vol

argumentar, mentre algú altre calla ator-

dit. I potser tot això no passa només en

grans espectacles i festivitats que ens són

un xic llunyanes. És possible que passi

just aquí i ara, a tu i a mi. A nosaltres. La

preocupació pel benestar dels altres im-

plica prendre consciència del que emana

d’un mateix i, en el fons, iniciar una revo-

lució real que viatgi de dins cap enfora.

Tenim molts motius per vestir-nos de dol

i trobar a faltar la dignitat social i humana

a molts nivells. Des dels fets mediàtics

fins a les situacions més quotidianes que,

de vegades, fins i tot per mandra, deixem

que passin de llarg.

Muriel Comas
@La_Directa

EL RACÓ IL·LUSTRAT

CARTES
Envieu les vostres cartes a: cartes@setmanaridirecta.info per correu postal a: Riego 37, bxos esquerra. 08014 Barce-
lona. L’extensió màxima de les cartes és de 1.000 caràcters (amb espais) i han de portar signatura, localitat i contacte.

Submissió o asfíxia
Josep M: Loste
Portbou

D
es del servei Meteorològic, passant per la

reforma de l’administració i la justícia, fins al

cor de l’estat del benestar, les perspectives

que ens ofereix l’Estat espanyol són demolidores:

submissió o asfixia. Perquè fa gràcia que, des de l’ad-

ministració central, les més de dues-centes recoma-

nacions per fomentar l’estalvi i liquidar les duplici-

tats són autèntica música celestial, ja que, per

exemple, les costoses inversions en trens d’alta velo-

citat no s’aturen. No hi ha dubte que les infraestruc-

tures espanyoles són les més ideològiques d’Europa,

puix que no té ni cap ni peus que, per anar de Barce-

lona a Alacant, sigui més ràpid passar per Madrid.

Impunitat i corrupció
Roser Crosas
Vic

L
legeixo a la premsa que un ex-ministre xinès ha

estat condemnat a mort per corrupció i abús

de poder. És espantós, cruel i infame. La pena

de mort és inhumana i no hauria de produir-se mai

a la vida. La corrupció de polítics i poderosos a

Espanya i Catalunya és, en canvi, igual a impunitat,

aforament, prescripció de delicte i indult en molts

casos. És escandalós, injust i vergonyós. Només dir

que menteixen cínicament tots aquells que diuen

que la justícia és igual per a tothom. Directament fa

fàstic sentir-ho a dir. Per cert, Marca Espanya? Millor

marca Pena. I el nostre petit país? Un pilot de polítics

massa temps al poder. Massa impunitat enfront de

tant desvergonyiment. I així anem....

Pudor de socarrim
Josep M. Boixareu
Llerona

A
les altes esferes del PP, s’hi ha calat foc. S’han

salvat, però, els euros que el seu extresorer

s’ha endut qui sap a on. La resta ha estat

repartida entre uns quants de confiança, alguns ama-

gats en caixes de cigars; endemés de corrupció (pre-

sumpta), gracietes per a l’addicte als cigars de quali-

tat, que, ni més ni menys, és el president del govern

espanyol que, com té per costum, fuig d’estudi. Tot

plegat no fa flaire d’havà, sinó que fa molta pudor. Si

hi afegim les detestables sornegueries de Montoro

sobre com ens fa almoina amb els nostres diners, les

mentides sobre la recuperació econòmica del Sr. De

Guindos i els improperis de Margallo, no és estrany

que els d’aquí hagin ensumat aquella pudor i se’ls

encomani. Si no, què els passa, a les Sres. Sánchez-

Camacho i De los Llanos de Luna, que només fan que

ficar la pota fins i tot als jutjats on posen denúncies

contra tot el que fa olor de catalanisme? I, al final, ni

els jutges els donen la raó. La solució: fugir d’aquest

estat que fa pudor de socarrim i quelcom més.
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Abans dels anys 90, el percentatge de
persones estrangeres a Barcelona es
trobava ben per sota de la resta de ciu-
tats europees. Entre els anys 2000 i
2009, aquesta xifra va experimentar un
increment del 520%. L’any 2010, a
Barcelona, hi havia 295.304 persones
estrangeres empadronades, és a dir, un
17,3% de la població.

Se sap que la integració social d’u-
na persona consta de diverses facetes,
una de les quals és la integració resi-
dencial. Davant les complicacions que
trobaven en el mercat de lloguer d’ha-
bitatge, algunes persones amb nacio-
nalitat extracomunitària i de rendes
baixes, que van venir a viure a l’Estat
espanyol per motius principalment e-
conòmics, van optar per la compra
d’habitatge. Paradoxalment, fa uns a-
nys, la compra els resultava un tràmit
més senzill que el lloguer. Tot i això,
el poder adquisitiu d’aquestes perso-
nes només els va permetre comprar
habitatges a les zones més barates de
la ciutat, com ara Ciutat Meridiana,
un dels tretze barris del districte de
Nou Barris.

Ciutat Meridiana, barri d’extrac-
ció obrera situat al límit nord de Bar-
celona, té poc menys d’11.000 habi-
tants. Des de fa anys, els habitatges de
segona mà del barri són dels més
barats de tota la ciutat.

Durant els anys 80 i 90, moltes fa-
mílies van decidir vendre el seu pis i
marxar a viure a habitatges de més
qualitat o més ben ubicats, a d’altres
barris i municipis propers com Santa
Perpètua, Montcada i Reixac, Santa El-

vira, Can Cuiàs, etc. En aquella època,
el comerç del barri es va anar reduint i
el veïnat tenia la impressió que el barri
s’estava despoblant.

Aquesta tendència es va capgirar, a
inicis de la dècada de 2000, amb l’arri-
bada de la primera immigració extra-
comunitària. Aquesta nova població,
provinent especialment de països de
l’Amèrica Llatina, l’Àfrica i Àsia, va
revitalitzar el teixit social i comercial
del barri i va substituir la població de
l’antiga immigració interna dels anys
60 i 70. L’any 2011, amb més d’un 35%
de persones immigrades sobre la
població total, Ciutat Meridiana do-
blava la mitjana de la ciutat.

Tal com va passar a la resta de Bar-
celona i de l’Estat, l’any 2000 va marcar
l’inici d’una escalada de preus dels
habitatges al barri. Les entitats finance-
res i les immobiliàries van comprar els
pisos de les antigues habitants. En un
primer moment, els van posar en llo-
guer, però, quan els preus de venda
van començar a augmentar, es van a-
donar que el veritable negoci era la
venda i no el lloguer d’habitatge.

L’habitatge,
obstacle
d’integració 
Una investigació social focalitzada en la població d’o-
rigen equatorià al barri de Ciutat Meridiana conclou
que la compra d’habitatge en condicions de sobreen-
deutament, lluny de convertir-se en un vector d’inte-
gració, ha significat l’inici de l’exclusió social d’aquest
col·lectiu. Pisos sobrevalorats, connivència entre
immobiliàries i entitats financeres i manca d’informa-
ció sobre l’estat dels habitatges són algunes de les
irregularitats detectades.

-
Ciutat Meridiana és un
dels barris amb més
desnonaments de l’Estat
espanyol: l’Associació de
Veïns calcula que, fins al 
febrer de 2012, n’hi ha
hagut 300 
-
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Els anys 2006 i 2007, a Ciutat Me-
ridiana, els habitatges van arribar a
preus desorbitats. Moltes persones
d’origen estranger van adquirir habi-
tatges a preus altíssims, sobrevalorats
fins a més de 4.000 euros el m2. Això
va passar, en part, per la manca de 
lloguer i pels avantatges i les facilitats
que oferien les entitats financeres per
obtenir un préstec per comprar un
immoble.

Amb l’arribada de la crisi econò-
mica, moltes famílies del barri van
perdre la feina i no van poder conti-
nuar pagant les quotes hipotecàries
dels pisos adquirits. Aquesta situació
va donar lloc a una allau d’execucions
hipotecàries i desnonaments. S’estima
que Ciutat Meridiana és un dels barris
amb més desnonaments de l’Estat.
L’Associació de Veïns de Ciutat Meri-
diana calcula que, fins al febrer de
2012, hi ha hagut 300 desnonaments i
n’hi haurà 400 més fins que acabi la
crisi econòmica. Es pronostica que els
desnonaments buidaran el 20% dels
3.670 pisos del barri abans de 2021.

Una bomba de rellotgeria
Una recerca desenvolupada en el marc
del Màster d’Immigracions Contem-
porànies de la Universitat Autònoma
de Barcelona (UAB) mostra que les
conseqüències de la política temerària
de concessió d’hipoteques en condi-
cions moltes vegades fraudulentes a
persones no subjectes de crèdit va re-
sultar ser una bomba de rellotgeria. La
recerca es va dur a terme mitjançant en-
trevistes en profunditat a persones pro-
vinents de l’Equador, un dels col·lectius
migrants que va arribar a Barcelona de
manera massiva durant l’època de
bonança del sector immobiliari (1999-
2003) i que va comprar habitatge a l’e-
tapa final d’aquesta època (2003-2006),
quan els preus estaven més alts.

Les persones entrevistades, avui
dia, tenen greus dificultats per pagar
els seus deutes. A més, no poden ven-
dre el pis al preu que el van comprar
perquè, ara, les entitats financeres que
els el van vendre posen en dubte el seu
valor. En resum, aquestes persones no
poden refer les seves vides.

Així doncs, la compra d’habitatge
en aquestes condicions, lluny de si-
tuar-les més a prop de la integració a la
societat d’acollida com estableixen
diverses teories socials, les està portant
a l’exclusió social i, en alguns casos,
fins i tot a emprendre el viatge de tor-
nada al seu país d’origen.

Males pràctiques esteses
Cal preguntar-se per què les entitats
financeres van decidir donar crèdits
hipotecaris tan elevats a un sector de la
població que no hauria d’haver estat
subjecte de crèdit. “Tenia un amic que
era encarregat d’una sucursal finan-
cera”, comenta un veí del barri. “El seu
sou estava vinculat a la quantitat de

crèdits que era capaç d’atorgar cada
mes. I si no donava prou crèdits, el seu
salari baixava”.

Una part important de les transac-
cions fetes en aquell temps van amagar
certes irregularitats o, fins i tot, estafes
comeses per les diferents empreses i
professionals involucrades en les ope-
racions de compravenda del pis i en
l’atorgament del crèdit hipotecari.

A tot això, caldria afegir-hi el des-
coneixement de les persones immigra-
des en temes financers, que va facilitar
que les empreses i les professionals
poguessin dur a terme fàcilment a-
questes males pràctiques.

De l’estudi, se’n desprèn que es
van cometre un seguit d’irregularitats.
La primera és la manca d’independèn-
cia: hi va haver poca independència
entre les empreses involucrades en la
concessió de la hipoteca. Segons decla-
racions d’un dels entrevistats, existia
una estreta relació entre l’agència im-
mobiliària que venia el pis i l’entitat
financera que atorgava la hipoteca. “El
que passava era que l’agent immobi-
liari i el director de Caixa Catalunya
eren molt amics. Ells s’encarregaven
de tot”, ressalta.

Segons declaracions d’alguns in-
formants clau del barri, moltes agèn-
cies immobiliàries de Ciutat Meri-
diana i d’altres barris de Nou Barris
tenien acords amb determinades ofici-
nes d’entitats financeres (algunes d’e-
lles ubicades fora del municipi de Bar-
celona) per donar tota mena de facilitats
a persones que no complien amb els
requisits mínims per poder accedir a
una hipoteca, entre elles, moltes per-
sones d’origen estranger.

A més, en els acords, també hi hau-
rien intervingut notaris i taxadors, que
suposadament haurien d’haver actuat
com a figures independents en aquestes
transaccions. “Taxadors, notaris, im-
mobiliàries i caixes d’estalvi es posaven
d’acord per poder concedir hipote-
ques, per donar facilitats a la gent.
Tothom hi ha estat implicat”, assenyala
un veí del barri de Ciutat Meridiana.

Una altra de les irregularitats eren
els pisos sobrevalorats. Si es té en
compte la ubicació del barri, el seu
estatus, l’any i la qualitat de les cons-
truccions, tots el pisos estaven sobre-

valorats quan van ser adquirits. Un
dels entrevistats relata una conversa
amb el seu banc: “Ni el mateix banc
no em vol comprar el pis...”. Li deien:
“Ara, el teu pis val, com a molt, 60.000
o 70.000 euros; com vols que te’l
comprem amb un deute de 200.000?”.
Ell responia: “Però si vosaltres matei-
xos em vau vendre aquest pis; vosal-
tres mateixos el vau valorar en
200.000”. I continua, amargament:
“Després, amb el temps, m’he assa-
bentat que aquests habitatges, cinc
anys enrere, valien 20.000 o 30.000
euros. El que van fer va ser una barba-
ritat”. La tercera irregularitat detec-
tada és la manca d’informació sobre
l’estat dels habitatges: les agències

immobiliàries no van informar les
futures compradores sobre l’estat real
dels pisos. Les persones entrevistades
se’n van assabentar després d’haver
signat la hipoteca.

En alguns casos, els pisos no te-
nien cèdula d’habitabilitat o les cons-
truccions eren defectuoses, amb pro-
blemes d’humitat. En d’altres casos,
les construccions eren força antigues.
Algunes persones entrevistades mani-
festen que, després d’haver entrat a
viure als pisos, es van assabentar que
tenien aproximadament 40 anys d’an-
tiguitat.

Un altre dels problemes era la
manca d’informació sobre els acords
financers signats. Les persones entre-

-
La falta de compliment
dels acords de paraula
era una de les
irregularitats. Moltes
agències van establir
oralment unes condicions
que després no figuraven
al contracte hipotecari 
-

-
Albert Garcia
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Un grup de
solidàries en un
desnonament a
Ciutat Meridiana
-
Albert Garcia

vistades expliquen que van rebre molt
poca informació per part de les enti-
tats financeres i les immobiliàries
sobre les característiques del crèdit
hipotecari concedit i les conseqüèn-
cies en cas de no poder pagar el deute.
Tampoc no els van explicar adequada-
ment com funcionava el tipus d’inte-
rès (que normalment era l’Euribor) i
el tipus de diferencial ni que les quo-
tes podien pujar.

A més, quan es van presentar les
primeres dificultats per pagar les
quotes, es va fomentar l’ús dels refi-
nançaments, els crèdits personals o
els períodes de carència total amb
l’objectiu que la clientela “no pagui
durant un temps” o “pagui menys”,
sense explicar que tot això generava
uns interessos que s’anirien afegint al
deute, amb la qual cosa, a llarg ter-
mini, la suma total de la hipoteca i/o
el temps de pagament augmentaven
considerablement.

La falta de compliment dels acords
de paraula era una de les altres irregu-
laritats. Moltes agències immobilià-
ries van establir oralment unes condi-
ciones determinades amb la clientela
que després no figuraven al contracte
hipotecari i no es van complir. Hi va
haver enganys, sobretot, amb el tema
dels avals. Els van prometre que po-
drien treure les avaladores al cap d’un
temps sense cap cost, però no va ser
així. “El banc i la immobiliària deien

que, al cap de dos anys, els avaladors
sortirien fora i només quedaríem els
deutors”, comenta una entrevistada.
“Res, tot mentida. Quan els avaladors
van voler sortir, ja no hi havia manera.
Havíem de fer un refinançament per-
què poguessin sortir i havíem de pa-
gar 10.000 euros”.

En un altre cas, persones que
havien pactat ser avaladores oralment
amb l’entitat financera i la immobilià-
ria van acabar figurant com a propietà-
ries de la hipoteca. “Es veu que és una
cosa que els del banc han fet malament
i no ho volen arreglar”, diu una altra
entrevistada. “Em sembla que ens van
demanar 18.000 euros per fer un canvi
de titulars”, conclou.

També va haver-hi enganys amb el
valor de les quotes hipotecàries men-
suals. Els van prometre oralment que
amb prou feines pujarien, que baixa-
rien al cap d’uns anys o que serien més
baixes del que van ser finalment.

Un entrevistat explica: “Al banc,
ens van dir que, després de cinc anys,
ens baixarien les quotes. Nosaltres
dèiem, bé, està bé, paguem cinc anys
i, després, ens baixen les quotes i
paguem menys... Però han passat
anys i res”.

Els avals creuats, les hipoteques
creuades i la falsificació de documents
van ser altres irregularitats. Les entitats
financeres demanaven, a través de les
immobiliàries, que la persona compra-

dora demostrés la seva capacitat de
pagament i solvència. Això es concre-
tava presentant nòmines i contractes
de treball i, de vegades, també avals. A
la pràctica, algunes de les persones
entrevistades no tenien avaladores o
els seus ingressos no eren suficients
perquè els atorguessin la hipoteca. En
aquests casos, les mateixes immobilià-
ries que es van encarregar d’aconseguir
les avaladores, creuar-les, efectuar com-
pres creuades o falsejar nòmines.

Un dels entrevistats explica que la
immobiliària li va aconseguir un avala-
dor perquè ell no en tenia cap. Una
altra persona entrevistada va passar per
la mateixa situació i, en el seu cas, els
avals van ser creuats, és a dir, la immo-
biliària li va aconseguir un avalador
però, alhora, ell va fer d’avalador d’a-
questa persona.

“Tres dies després, l’home de la im-
mobiliària em crida i em diu que
necessito un aval. Li vaig respondre
que no en tenia i em va dir que ell me
n’aconseguiria un. Com ho van fer?

No ho sé. L’home va aconseguir un
aval”, diu l’entrevistat. “Aquesta per-
sona també estava comprant un pis i
vam intercanviar l’aval. Per a mi, això
era un parany. Ho vaig fer amb bona
intenció, perquè ho necessitava. Però
l’altre també ho necessitava”.

Una altra entrevistada explica que
li van fer signar dues hipoteques, la
seva i la d’una altra persona que no
coneixia, és a dir, una hipoteca creua-
da. “Em van presentar una senyora que
no coneixia de res”, diu. “Ens van fer
comprar dos pisos, o sigui, el meu i un
altre, amb l’altra senyora. Les dues
érem propietàries dels dos. Els vaig
preguntar per què ens feien això i em
van dir que no hi havia cap problema,
que després ja s’arreglaria i cadascuna
es quedaria amb el seu propi pis”.

Finalment, destaca el cas d’un altre
entrevistat, al qual la immobiliària va
falsejar una nòmina per assegurar l’a-
torgament de la hipoteca. “Amb la
nòmina, vas just. Millor que signis uns
papers acreditant que els dissabtes, els
diumenges i els dies festius treballes
en un lloc traient uns diners extres.
No temis res. Així, aniràs sobrat i ens
concediran la hipoteca. Ja gairebé està
concedida, però, amb això, ens assegu-
rem”, explica l’entrevistat. I afegeix:
“Em va portar un paper emplenat on
figurava que jo treballava amb una
senyora. Ja tenien un arranjament amb
ella, tenien el seu nom i el DNI. El
paper deia que nosaltres fèiem tasques
domèstiques, una mena de neteja de
piscina, els dissabtes, diumenges i dies
festius i que percebíem una quantitat
de 600 euros”.

Llibertat condicionada
Se senten veus que assenyalen que
ningú no els va posar una pistola al cap
a l’hora de signar les hipoteques que
ara els trenquen les vides. Analitzant
els resultats de l’estudi esmentat i te-
nint en compte el context de negocia-
cions tèrboles, si no enganyoses, entre
parts visiblement desiguals pel que fa a
recursos i informació, és molt qüestio-
nable qualificar els actes de compra
d’habitatge a Ciutat Meridiana per part
de persones equatorianes com a actes
de lliure albir.

Per resoldre la problemàtica de l’ha-
bitatge generada a partir de la crisi eco-
nòmica, és fonamental utilitzar visions
que tinguin en compte els elements
estructurals del sistema d’habitatge
que han conduït a la situació actual,
dolenta, injusta i regressiva.

És evident que hi ha hagut una res-
ponsabilitat compartida entre tots els
agents que van intervenir en la com-
pravenda d’habitatges, però les conse-
qüències més severes d’aquesta situació
les està patint el col·lectiu de persones
més vulnerables, que s’han quedat
sense sostre o que han de conviure
amb l’amenaça de perdre’l en qualse-
vol moment.

-
En un context de negociacions tèrboles,
si no enganyoses, és molt qüestionable
qualificar les compres d’habitatge com
a actes de lliure albir
-
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El 9 de maig d’enguany, les Corts d’Aragó
van aprovar la reforma de la llei de llen-
gües amb els vots del Partit Popular i del
Partit Aragonès Regionalista (PAR). En 
virtut d’aquesta reforma, el català que es
parla a la Franja de Ponent passa a dir-se
Llengua Aragonesa Pròpia de l’Àrea
Oriental (LAPAO), mentre que l’aragonès
s’anomena Llengua Aragonesa Pròpia de
les Àrees Pirinenca i Prepirinenca (LA-
PAPYP). La normativa, a la qual es van
oposar PSOE, IU i Chunta Aragonesista,
també preveu la creació d’una Acadèmia
Aragonesa de la Llengua que determi-
narà els topònims i els noms oficials en
aquesta zona fronterera amb Catalunya.
La decisió, avalada per l’executiu de
Luisa Fernanda Rudi sota l’argument
d’”evitar imposicions catalanes”, ja ha
estat contestada per la comunitat cientí-
fica, segons la qual la reforma perse-
gueix trencar la unitat lingüística i ano-
rrear el català en aquesta part de l’Aragó.
De totes les veus crítiques, destaca la de
Natxo Sorolla, expert en la realitat cultu-
ral de la Ribagorça, la Llitera, el Baix
Cinca i el Matarranya, les comarques de
la Franja. Veí d’aquesta darrera comarca,
Sorolla és doctorant en Sociologia per la
UB, on treballa analitzant els usos lin-
güístics a les diverses comunitats de
parla catalana. Autor del bloc Xarxes
socials i llengües, la seva recerca com-
prèn informes sobre la situació del català
i la tria que en fan els infants d’origen
al·lòcton a Catalunya, la Franja i les Illes
Balears. Una activitat que compagina
amb la col·laboració a la Xarxa CRUSCAT,
de l’Institut d’Estudis Catalans (IEC), i la
seva participació a entitats que malden
perquè la diversitat lingüística i cultural
es normalitzi en aquesta part del terri-
tori catalanoparlant.
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Natxo Sorolla:
“La LAPAO s’inventa per avalar
l’estratègia segregacionista del PP”

FOTOGRAF
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Com s’ha rebut el canvi de denominació del català
per LAPAO a la Franja de Ponent?
La polèmica sorgeix a Saragossa, Lleida i Barcelona, mentre
que, a la Franja, s’ha conegut a través dels mitjans de co-
municació. La reacció ha estat una barreja d’indiferència i
de perplexitat entre els sectors més conscienciats.

A què respon el canvi de denominació, inclòs a la re-
forma de la llei de llengües impulsada pel govern
d’Aragó?
S’inscriu en l’estratègia que practica el PP a Catalunya con-
tra el sistema d’immersió lingüística, al País Valencià en
diferenciar català i valencià, a les Illes Balears en eliminar el
requisit de conèixer-lo per ser funcionari i, a la Franja, per
trencar la unitat de l’idioma. Oficialment, no ho diran, però
les dinàmiques compartides a cada territori van en la
mateixa línia d’afeblir el català.

Com afectarà la reforma?
És difícil saber-ho, però no aportarà res de bo. Recordem
que la llei de llengües de 2009 ja representava un estanca-
ment, perquè ratificava el català com a assignatura opta-
tiva en l’ensenyament, de manera que només l’aprèn qui
ho demana. Si ara hi afegim el canvi de nom que li dóna
la reforma pactada entre el PP i el PAR i la presència de
nova immigració i de matrimonis mixtes que no se socia-
litzen en català, significa que anem cap a un escenari
monolingüe en castellà.

El català podria desaparèixer de l’àmbit educatiu?
No ho crec, perquè seria un veritable escàndol suprimir els
convenis signats entre els governs català i aragonès. Perme-
tran que el català continuï sent optatiu i es facin exàmens
perquè, qui ho vulgui, pugui acreditar el seu nivell.

De la reforma, destaca la creació d’una acadèmia que
regula aquesta suposada modalitat de l’aragonès.
Això pot ser letal?
Si es constitueix, haurà d’establir els processos legals per tal
que, a més del català optatiu, incorpori l’anomenada LA-
PAO, de la qual s’hauran de fer classes i exàmens. Tot ple-
gat és bastant complex.

Suposaria legalitzar una normativa diferenciada
del català?
És el que promou Héctor Castro Ariño, secretari de la Fede-
ració d’Asociacións Culturáls de l’Aragó Oriental (FACAO) i
de la plataforma No Hablamos Catalán, que, a còpia d’es-
criure amb el lèxic que s’escolta al carrer, farcit de castellanis-
mes, es va inventar aquest suposat idioma diferent del català
per avalar l’estratègia segregacionista del PP. I ara, amb la
reforma, alguns ajuntaments han demanat que se substitueixi
la terminologia de l’Institut d’Estudis Catalans (IEC) per
aquesta cal·ligrafia. Ho ha fet el mateix Partit Aragonès de
Fraga, quan sap que es tracta d’una representació cal·ligràfica
sense valor científic. De tota manera, la majoria de sectors
socials i culturals segueixen la normativa de l’IEC.

Quan va començar l’ofensiva contra el català?
Si reculem a la història antiga, veiem que, a mitjan segle XVI,
tota l’escriptura oficial era en català. Després, es va aragonitzar
i castellanitzar amb dictadures com la franquista. Així es va
arribar a la dècada dels 70, quan, amb la restauració de la de-
mocràcia, es va prestigiar la llengua. Va ser el període en què
es va popularitzar Jesús Moncada, Constantí Llombart, men-
tre que, al mateix temps, els governs van concedir el rang op-
tatiu al català en l’ensenyament. Fins i tot es va consensuar la
llei de patrimoni de 1999, l’existència de dues llengües mino-
ritàries a la Franja, el català i l’aragonès. La decisió va tenir el
suport del PSOE, IU, CHA i també del PP i el PAR, que, tot
i el seu conservadorisme, llavors defensava les dues llengües.

Què va passar perquè això canviés?
Amb l’entrada dels socialistes a la presidència d’Aragó, les
posicions es van polaritzar. El PP i el PAR van utilitzar la qües-
tió del català per desgastar-lo, conscients que hi ha una base
espanyolista molt forta en algunes zones. Radicalitzen el dis-
curs i promocionen entitats anticatalanistes com la FACAO.
Saben que la polèmica és artificial, però els serveix per erosio-
nar els socialistes i el president Marcel·lí Iglesias, catalanopar-
lant de la Franja, projectant el missatge que hi ha un enemic
poderós a l’altra banda que obté privilegis i que es queda amb
tots els recursos. En definitiva: demonitzen Catalunya a còpia
de mentides, enveges i recels.

Quines conseqüències té tot això?
Després de la llei de llengües de 2009, aprovada pel PSOE i
la CHA, es visualitza un pol conservador que aprofita els

vincles de l’esquerra aragonesa amb ERC per titllar-la de
“pancatalanista”. Aquesta estratègia de criminalització,
sumada al desgast del govern d’Iglesias, catapulta el PP i el
PAR al poder, cosa que ens durà a la regressiva reforma
aprovada aquest gener passat.

Quina ha estat l’evolució del català durant aquest
període?
Des de l’any 2003, ha perdut pes. Si llavors era present arreu
del territori i es transmetia de pares a fills, a poc a poc, ha
anat reculant en benefici del castellà, que ha esdevingut el
principal vehicle de relació social i institucional. De tota
manera, el fet que el català i l’aragonès estiguin incloses dins
el departament de Patrimoni com a peces de museu ja
indica l’escàs interès de l’administració a promoure-les.

L’ofensiva també pretén invisibilitzar els referents vin-
culats al català?
Sens dubte. S’han suprimit projectes com el que portava
escriptors als alumnes de la Franja. Aragón Televisión i altres
cadenes afins al PP també han fet una labor nefasta en presen-
tar la parla de cada poble com una modalitat diferent per ocul-
tar la unitat lingüística. Ens trobem en un procés de substitu-
ció del català similar al que s’ha viscut a l’Alguer i a la
Catalunya Nord, on la minorització ha provocat el desprestigi
de la llengua i la pèrdua de parlants.

Darrerament, algunes alcaldies i representants
polítiques han sortit a criticar el PP. Són conscients 
d’aquest perill?
El Manifest de Mequinensa, subscrit per 28 ajuntaments de la
Franja, indica que hi ha consciència i això es positiu. Però són
reaccions que arriben tard, amb la llei ja aprovada.

Què es pot fer, doncs, per revertir la situació?
Es pot forçar el PP perquè aclareixi de quina llengua parla
quan esmenta la LAPAO perquè, hi insisteixo: la llei del
Patrimoni de 1999 diu clarament que, a la Franja, hi ha el
català i l’aragonès. Aquí, se’l pot posar en contradicció. En
tot cas, el futur dependrà de quin poder tingui la dreta a les
institucions i de si el PAR canvia de dinàmica o no, sabent
que sempre s’apunta al cavall guanyador. L’ideal seria que es
trenqués el bipartidisme i irrompés un govern d’esquerres
respectuós amb el que diu la ciència i sensible a la realitat
lingüística de la Franja.
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-
“La llei de llengües de 2009 ja
representava un estancament perquè
ratificava el català com a assignatura
optativa en l’ensenyament”
-

-
“El futur dependrà de quin poder
tingui el PP, però l’ideal seria que
irrompés un govern d’esquerres sensible
a la realitat lingüística”
-

FIES:
Bonet

-
“El PP i el PAR van utilitzar 
la qüestió del català per desgastar 
el PSOE, tot i que saben que 
la polèmica és artificial”
-
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“Arribarem al canvi quan no entrevis-
tis Gose perquè la cantant és dona”.
Inés Osinaga, del grup Gose, llença
aquesta frase al periodista que li estava
preguntant sobre la presència de les
dones dins el món del rock basc. Agu-
da i dura en les seves observacions,
Inés afegeix: “El darrer any, es parla
molt de grups de noies, o noies amb
grup ... i jo n’estic fins a les tetes, d’a-
quest tema. El canvi cap a la presència
de les dones al rock vindrà si ens dóna
la gana! Hi haurà més noies a l’esce-
nari o tècniques... si ens dóna la gana!
I farem grups de noies quan ens doni
la gana. Quan canviïn els ulls de la
societat, canviarà la manera de veure
una noia a l’escenari”.

Inés es referia a dues produccions
que van coincidir en el temps. Per un
costat, Emarock, de l’associació cultural
amb el mateix nom, que conté una ex-
posició fotogràfica amb textos, acom-
panyada d’un documental, i que, com-
plementada amb la web, té la intenció
de convertir-se en un espai d’inter-
canvi d’experiències i d’opinions. Sen-
zilla en recursos, és completíssima en
els continguts, que volen fomentar,

divulgar i promoure l’espai de les do-
nes en la música que es fa al País Basc.

L’audiovisual creat per Emarock
contrasta, per la seva senzillesa, amb
Zuloak, un documental de ficció creat
per Fermin Muguruza i amb guió d’E-
ider Rodríguez, que s’ha fet molt més
conegut i s’ha fet amb molts més mit-
jans. Emarock, però, va molt lluny en
continguts i, per les seves càmeres, hi
passen els noms més rellevants de l’es-
cena basca: Kokein, Amaiur, Kerasy,
Zea Mays, Gose, Amaia Zubiria, Mur-
sego, Gaur Ez, Humus etc. Zuloak se-
gueix la història d’una banda de rock
inventada expressament pel film i for-
mada íntegrament per dones. Tot rei-
vindicant l’aportació de les dones al
País Basc, el documental crea una con-
fusió entre el grup de ficció i la realitat
d’altres grups existents que van aparei-
xent dispersos al llarg de la trama i que
també surten a Emarock.

Així, en un curt període de temps,
les dones de la reduïda (però intensa)
escena del rock en basc han estat inte-
rrogades per documentals i per mit-
jans. Malgrat tot, no queda massa clar
si, en efecte, una hi ha escena de rock
en femení ni si, pel sol fet d’haver-hi
dones, un grup ja es pot considerar de
rock en femení.

Rock en
femení al
País Basc
El darrer any s'ha parlat molt de la presència de les
dones al rock del País Basc coincidint amb dos fets:
l'estrena del documental de ficció Zuloak, dirigit pel
carismàtic Fermin Muguruza, i l'exposició Emarock,
que porta un any itinerant pel territori basc. Els
punts de vista sobre el tema difereixen de grup a
grup i parteixen d'experiències diverses, malgrat els
missatges de les dues produccions. Diverses forma-
cions basques visibilitzen la pluralitat alhora d’en-
tendre la música i la presència de les dones en el
món del rock basc.

Josep M. Martí

El grup de rock del documental
Zuloak ha estat creat en poc temps
i està fent una gira de promoció
del projecte, que acabarà el setem-
bre de 2013, el mes que desaparei-
xerà. El seu directe és tant energè-
tic que, fins a cert punt, ha fet
ombra als altres grups reals que el
projecte pretén reivindicar. Par-
lem amb la cantant Tania de Sousa
i la bateria Ursula Strong:

Tania de Sousa: “Hi ha grups que
ens critiquen perquè ells porten una
trajectòria d’anys i no han aconseguit
el que volien, mentre que nosaltres
arribem i ja estem tocant a les millors
sales. En part, és així, però no puc
sentir-me culpable perquè la feina
que hi ha al darrere també és real.
Crec que fer-ho en tan poc temps,
mentre altres grups ho han fet en
anys, també té el seu mèrit. Ningú no
ens ha regalat res. D’altra banda, estàs a
la punta de l’iceberg d’una persona com
Fermin Muguruza, que porta 30 anys
treballant, però, en el moment de tocar,
ets tu qui ha de donar la cara”.

El so del grup se situa entre el
punk i el hard, a mig camí entre les
Runaways o les Hole, i amb lletres
provocadores de fort contingut
feminista. Els continguts del do-
cumental i de la seva actitud escè-
nica, a vegades propera a les Riot

Grrrl, fan que ens aproximem al
grup des d’una perspectiva femi-
nista, cosa que elles no reconeixen.

TS: Nosaltres no ens considerem una
banda de noies pel fet que les compo-
nents siguem noies, però se’ns ven
així, com a bandes de noies, i és difícil
desprendre’t d’aquesta etiqueta. A
més, s’hi barreja el rotllo del feminis-
me, que se’ns pressuposa perquè som
una banda de dones, cosa que, als ho-
mes, ni se’ls planteja. També entenc la
confusió, ja que el documental in-
tenta potenciar el paper de les dones
en l’escena musical i la pel·lícula és
responsable que ens etiquetin com a
banda de dones”.

Ursula Strong: Potser el món del
rock està masculinitzat, però el món
dels lampistes també. Nosaltres som
una banda de rock on l’important és
l’energia que transmetem, siguem
noies o nois. No hi ha rock de noies,
hi ha rock de rock i punt. La gent té
un discurs verbal que després no pas-
sa a l’acció. Per a mi, és molt impor-
tant passar a l’acció. Som així. Visc
com sóc. A vegades, sembla que pel
fet de ser una dona en escena has de
ser una ideòloga. Hi ha el discurs-
actitud i el discurs-paraules. Jo no
sóc del discurs-paraules, jo no em
poso a escriure articles sobre perquè
toco. Toco i punt”.

ZULOAK Rock de rock
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Kokein fa anys que està integrat
pels mateixos cinc membres,
units com una colla d’amics in-
separables que, un dia, es van
trobar com per art de màgia i
han evolucionat junts. El so
dels seus quatre treballs és per-
sonal i no té sobresalts, àlbum
rere àlbum. Una música consis-
tent, entre forta i elegant, que
tendeix a generar atmosferes
d’intensitat rockera, amb l’es-
pecialíssima veu lleugerament
enrogallada de la cantant Zaloa
i amb l’ascendència de guitar-
res com la d’Iker i, a vegades,
del contrabaix.

Zaloa: El que tenim en comú els
cinc components de Kokein és que
estimem la música per damunt d’al-
tres coses. Entre Iker i jo, hi ha una
diferència: ell va començar amb el
rock radical basc i en un ambient de
reivindicació, mentre que jo, encara
que ens portem pocs anys, vaig sor-
gir en un context ja dominat pel
plaer de fer música, sense necessitat
de reivindicació. Avui dia, Kokein
vivim aquesta reivindicació que mai
no hem perdut i que espero que no
perdem, però també el fet de poder
fer coses diferents sense que tot hagi
de ser un camí cap a alguna banda.

Iker: Vivim aquí i som socials, som
polítics, som d’esquerres i feminis-

tes... Com a grup, intentem trans-
metre el que creiem i com ho vivim,
però sense convertir-ho en la raó
bàsica per la qual fem música. Ko-
kein som solidaris amb un munt de
propostes d’esquerres i no tocaríem
mai en un concert proespanyol, per
exemple, perquè estem en aquest
món. Però el primer que fem és
música; la resta hi està inclòs.

Z: La gent del grup ens considerem
plenament feministes, no només
ho sóc jo com a dona, sinó que és la
nostra ètica. Fa molts anys que exis-
tim i hem crescut junts en molts
aspectes; el feminisme n’és un, de
manera que jo, pel fet de ser la do-
na, no em sento una feminista que
he de lluitar sola al grup, sinó que
és tot el grup que ho fa. I n’estic or-
gullosa perquè, per mi, és el pas
més important que hauríem de fer.
Jo no ho entenc d’una altra manera,
les dones soles no fem res, l’espai
del feminisme l’hem de compartir
totes i tots.

I: Jo penso que el fet d’autoanome-
nar-se feminista ja no està negativit-
zat. Nosaltres fins i tot tenim lletres
que parlen del tema de la violència
de gènere, en concret, de les sensa-
cions d’una noia que deixa una rela-
ció violenta. Vivim el feminisme com
el nostre espai natural, no és que
siguem militants feministes.

De tots els grups entrevistats, Go-
se és el més original. Inés, Iñaki i
Osoron (trikitixa i veu, programa-
cions i guitarra) integren la seva
part en una música que s’escapa de
la norma. No és electro ni tradi-
cional, és d’estudi i de directe.

Osoron: Gosé és, sobretot, la combi-
nació de tres elements: Iñaki toca les
seves màquines i el seu estudi, Inés
canta i sona la seva trikitixa (acordió
diatònic basc) i jo toco la guitarra elèc-
trica. La complicació més gran era
combinar els tres elements sense que
un trepitgés el terreny de l’altre. No-
saltres, contràriament a d’altres grups,
comencem a l’estudi i acabem al local,
aprenent, ja que també som un grup
de directe; un directe on no som massa
tecnos perquè som un grup de suar i
de transmetre energia. Però, si hi ha
algun tema en què no som normatius,
és en l’anàlisi de gènere; som un grup
que no és feminista ni LGTB...

Inés: Potser el món del rock està molt
masculinitzat, però també molt guita-
rritzat. Jo no només m’he sentit dife-
rent per ser l’única noia, sinó també
per ser l’única que toca la trikitixa.
Però els referents canvien. Jo tinc 50
alumnes d’aquest instrument, la majo-
ria dones, i els seus referents no són
masculins sinó femenins, ja que els re-
ferents actuals són dones. Així doncs...
tot anirà canviant! A nosaltres, ens in-
teressa el discurs no heterocentrista.

Ens agrada trencar amb els rols de
gènere, amb el que és una noia dalt de
l’escenari i fora de l’escenari. Quan
Inés puja a l’escenari, té un paper que
no té fora, perquè ens agrada dir les
coses d’aquesta manera, amb una certa
ambigüitat. A això se suma al fet que
cantem en basc, una llengua que no té
marca de gènere en els noms i els ad-
jectius... i ens agrada fer servir aquesta
ambigüitat.

Iñaki: Nosaltres estem més a prop
del rotllo queer, de posar en dubte el
gènere. Una vegada, els gais abertzales
ens van demanar que féssim una
cançó, però els vam fer una lletra
completament diferent de la que ens
demanaven, que deia: “Ni mascle ni
femella, ni home ni dona, ni dogma
ni hetero, ni orgullós ni gai!”. Va ge-
nerar polèmica, ja que era una cançó
gai que anava dient no als gais, que
apostava perquè no hi hagués gènere
ni normes. Al final, la història els va
convèncer. El queer va arribar a Eus-
kal Herria, més tard que a Barcelona,
amb Beatriz Preciado, que és vista
com una marciana.

I: Per algunes coses, Euskal Herria
sembla i és molt d’esquerres i molt
revolucionària, però, per moltes altres,
som un poble molt tradicional. És una
realitat. Encara pots sentir com insul-
ten algú dient-li “Marica” dins una
herriko taberna. La nostra funció com a
músics és fotre canya a tot això.

KOKEIN El primer que fem 
és música

GOSE No normatius 
en l’anàlisi de gènere        

Josu Torrealday
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U
riSick, UriProzac, UriSurfin, UriMavp,
Muletitas, BombaLapa, DonTormentor, etc.
Eren moltes les cares d’Oriol Caballero; han
estat moltes, també, les formes de recordar-lo
dels darrers dies, en el que han estat unes llar-

gues Urimpíades... i més que s’en faran, quan el temps vagi
recol·locant una mica les nostres entranyes al seu lloc.

Els seus noms ens poden donar una idea de la quantitat
de llocs, col·lectius, bandes, programes i experiments
socials per on va passar i on sempre va ser estimat, deixant
la seva empremta, el seu somriure, la seva tranquil·litat i uns
coneixements que eren tan diversos com els àlies que tenia.

Aquests dies se l’ha recordat com a patriota vallcarquí, ja
que el barri més esperpèntic del districte de Gràcia va ser un
mirall on identificar-se mútuament, l’un amb l’altre. Mol-
tes similituds.

La seva mofa situacionista envers aquesta societat mos-
trava el seu cantó més punk, a la vegada tan intel·ligent.

Però ell, sempre amb aquella humilitat que el caracterit-
zava, no era persona que volgués notorietat ni copets a l’es-
quena; ho feia perquè li sortia de dintre i ho creia necessari.

Des de molt jovenet, va decidir viure per sobre de tot,
trencar amb la nina de porcellana en què el volia tancar la
seva salut, gaudint cada minut de vida. Per això va viure al
límit, sabent que la vida cada dia ens estreny.

Va viure amb una melodia que sempre l’acompanyava,
amb la música a la sang, a la punta dels seus dits, a la mirada.
Una vida on la màgia dels seus acords psicodèlics ens
delectà, fos qui fos que l’acompanyés.

Siguis on siguis ara, et recordarem sempre i continua-
rem lluitant per enderrocar aquesta Barcelona pija i pos-
tmoderna que odiaves tant, amb humor i molta ironia, com
tu sabies fer tan bé. Guanyarem Uri, tornarà la Rosa de Foc
i, aquest cop, amb molt de rock&roll.

Els teus col·legues

MÉS QUE MIL PARAULES

FOTOGRAFIA: Robert Bonet

Feu-me un favor,
sigueu feliços
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• Text escrit en homenatge a Oriol Caballero, músic i activista, que va morir el 10 de juliol
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C
ops, puntades de peu, humiliaci-

ons, vexacions. L’informe presen-

tat a principis de juliol per l’Ob-

servatori Internacional de Presons (OIP)

desvela un seguit de maltractaments per-

petrats per alguns vigilants de la presó de

Saint-Quentin-Fallavier (situada a 20 km

de Lió) entre el 2009 i el 2010. Fins a vint

interns van presentar denúncies per abu-

sos reiterats. Ahmed B. va rebre cops de

puny i puntades per part de tres vigi-

lants, que, a més, segons el seu testimo-

ni, van gravar l’agressió amb una càmera

de vídeo. Rachid F. va explicar que, el dia

que va entrar a la presó, va ser atacat per

tres agents del centre sense cap motiu,

que el van intentar escanyar i el van agre-

dir brutalment, fe li van provocar contu-

sions i hematomes visibles a la cara, el

coll, els genolls i l’esquena. El cas més

greu reflectit a l’informe és el de Moha-

med M., que va patir un traumatisme cra-

nial i una fractura al nas arran d’un cop

de cap fort i injustificat que li va propinar

un agent davant d’altres testimonis.

El dossier confidencial, elaborat el

2011 per la Inspecció dels Serveis Peni-

tenciaris (ISP) del Ministeri de Justícia del

govern francès, constata que l’equip

directiu de Saint-Quentin-Fallavier conei-

xia i fins i tot encobria aquest sistema d’a-

gressions continuades. També reflecteix

la manca de reactivitat de les administra-

cions penitenciàries i del poder judicial i

la impunitat gairebé total de què gaudei-

xen els acusats. Dels tretze vigilants, vuit

van rebre una carta d’observació de la

direcció penitenciària com a única san-

ció disciplinària i només un d’ells va ser

inhabilitat a la feina després d’un nou cas

de violència física contra un detingut

denunciat l’abril de 2013.

Aquestes agressions no han estat les

úniques destapades darrerament a les

presons de l’Estat francès. Quatre vigi-

lants del centre penitenciari de Valen-

ciennes, al nord del país, van ser acusats

d’agressions violentes el mes de juny. Un

d’ells va ruixar un detingut amb gas lacri-

mogen. Finalment, només un dels vigi-

lants ha estat sentenciat a un any de pre-

só en règim de llibertat condicional.

L’OIP assenyala que els abusos a les pre-

sons són freqüents, especialment dins els

anomenats quartiers disciplinaires (de-

partaments o cel·les disciplinàries), on

les persones internes són aïllades de la

resta de la població i, en algunes oca-

sions, amenaçades, despullades, humi-

liades, pressionades per fer d’informado-

res o agredides físicament.

SUPERPOBLACIÓ CARCERÀRIA
Els casos de violència destapats recent-

ment se sumen al context de degradació

continuada de les condicions de vida a

les presons franceses durant els últims

quinze anys. El juny de 2013, la saturació

dels centres penitenciaris de l’Estat fran-

cès va arribar al seu rècord històric amb

67.977 persones detingudes per 57.325

places, xifres que suposen un nivell d’o-

cupació del 118%, per sobre del 99% de

mitjana registrat als 47 països que for-

men part del Consell d’Europa. Fins a 117

de les 138 presons del país estan superpo-

blades; deu d’elles es troben al 200% de

la seva capacitat. Això suposa unes con-

dicions de detenció inhumanes i una vio-

lació dels drets humans, segons l’OIP.

Diverses inspeccions oficials ho corrobo-

ren: cel·les de nou metres quadrats per a

tres persones, dutxes rovellades, ventila-

ció difícil i sistema de calefacció molt

defectuós o inexistent. El cas més fla-

grant és el de la presó de Baumettes, a

Marsella, d’on l’equip de control de pre-

sons va sortir aterrat a finals de 2012: olor

d’escombraries i orina per tot arreu,

murs mig destruïts, lavabos embussats i

plagues de rates, escarbats i, fins i tot,

alguns escorpins. Un cas similar es va

repetir prop d’Estrasburg mesos des-

prés, a la presó de Colmar. Fins i tot un

jutge ha demanat la posada en llibertat

immediata d’un detingut a la presó Bois-

d’Arcy, a la perifèria parisenca, per “con-

dicions de detenció indignes”.

A tot això, s’hi ha d’afegir una conse-

qüència inquietant: la taxa de suïcidis a

les presons gal·les el 2010, darrer any de

referència de l’informe, va ser de 15,5

persones de cada 10.000, més del doble

de la mitjana europea (6,7), a la qual cal

afegir-hi 2.000 temptatives de suïcidi

anuals. El mes de maig d’enguany, el Tri-

bunal Europeu de Drets Humans va con-

demnar l’Estat francès per “tractament

degradant” i per la manca d’unes exigèn-

cies sanitàries mínimes als centres de

detenció, basant-se en el cas concret

d’un reclús d’un centre de Nancy. És la

cinquena condemna d’aquest orga-

nisme al país gal en relació als dèficits

de les presons.

Davant d’aquesta situació tan alar-

mant, el govern francès ha presentat un

projecte de llei per la creació de noves

places a les presons, però, sobretot, per

rebaixar la duresa de les sancions, pro-

moure penes més curtes amb llibertat

condicional i desenvolupar mètodes al-

ternatius, com ara el braçalet electrònic o

els treballs comunitaris. L’OIP, però, veu

que es fan molts més esforços econòmics

per reforçar el sistema de control i de

seguretat, en la línia repressiva i coerci-

tiva actual, que no pas per lluitar contra la

superpoblació carcerària.

Cel·la d'aïllament 
de la presó 
de Baumettes, 
a Marsella. 
/ TUXBOARD.COM

El juny, la saturació als
centres penitenciaris va
arribar al seu rècord
històric amb un nivell
d’ocupació del 118%

Víctor Yustres
Barcelona

@victoryus3

EUROPA // L’OBSERVATORI INTERNACIONAL DE PRESONS DENUNCIA MALTRACTAMENTS FÍSICS I LES MALES CONDICIONS DE VIDA DINS ELS CENTRES

Les presons franceses al punt de
mira per abusos i sobrepoblació



E
n Youssef, de 40 anys, va arribar a

Gaza fa tres mesos. Fugia de Síria.

La seva família és originaria de

Safed, un poble de la Palestina històrica

de 1948, i es va veure forçada a emigrar el

mateix any de la catàstrofe palestina

rumb a Síria. Primer, van viure al camp

de Jarama i, posteriorment, al de Yar-

mouk. Ara han retornat. Com la d’en

Youssef, hi ha prop de 235 famílies regis-

trades que han arribat a la franja de Gaza

des de Síria durant els últims mesos,

fugint de la guerra. Són un total de 950

persones, dades que confirma el cap de

comunicació de l’Agència de les Nacions

Unides per a les Refugiades Palestines al

Pròxim Orient (UNRWA) Adnan Hasna. 

A Síria, en Youssef treballava amb les

ambulàncies a l’hospital palestí del camp

de Yarmouk. Explica que aquest hospital

tenia la protecció de les tropes del presi-

dent sirià Baixar al-Assad, ja que havia

estat fundat per l’Organització per a l’Alli-

berament de Palestina (OAP), i comptava

amb la simpatia del govern. Tanmateix,

els altres hospitals del camp no van gau-

dir de la mateixa sort i van ser destruïts a

l’inici de la disputa bèl·lica. Yarmouk era

una àrea controlada pel govern, però,

des de fa sis mesos, el control del camp

passa fàcilment d’una facció a l’altra. La

població palestina mai no ha estat l’ob-

jectiu d’Al-Assad però, no obstant això,

Youssef confessa que cal un canvi politi-

cosocial a Síria perquè la població està

patint una repressió molt dura per part

del règim.

La inseguretat i la por van fer que

Youssef, juntament amb la seva dona, la

mare, dues filles i un fill, fes les maletes i

abandonés el país. “Jo he tingut l’oportu-

nitat de marxar perquè disposava d’al-

guns estalvis i tinc dues germanes que

m’acullen a Beit Lahia, al nord de la

Franja de Gaza, però hi ha moltes palesti-

nes que esperen, impacients, l’hora de

poder sortir de Síria”, comenta.

Youssef s’il·lusionava amb la idea de

tornar a la seva estimada terra, Pales-

tina, per establir-s’hi i començar una

nova vida al costat de la seva família,

però, a la Franja de Gaza, la situació no

és gens fàcil.  Amb una taxa d’atur del

30% i les poques ajudes que promet la

UNRWA, que mai no arriben, ell i la seva

família sobreviuen amb els 155 euros

mensuals que reben del govern de Ha-

màs, una quantitat que no els permet ni

tan sols pagar el lloguer d’un pis per a

tota la família. Un cop més, la desespe-

rança i les poques perspectives de futur

a Gaza fan que Youssef pensi a tornar a

Síria; això sí, quan acabi la guerra, tot i

que no és gaire optimista quan li pre-

guntem pel final del conflicte: “No és

simplement una guerra al camp de bata-

lla, és molt més, és una guerra política

amb molts interessos en joc”.

Ara, a més tem les possibles represa-

lies contra membres de la seva família,

que encara romanen a Síria. 

LA TRAGÈDIA SENSE FI
Durant els més de dos anys que fa que

dura el conflicte armat sirià, l’estimació

de les Nacions Unides pel que fa al nom-

bre de víctimes mortals és d’entre

93.000 i 100.000 persones. La violència

és tan greu que fins i tot l’assetjada Gaza

s’ha convertit en refugi per a les palesti-

nes que residien als camps de refugiades

sirians. Abans del març de 2011, les refu-

giades palestines ja constituïen la comu-

nitat més pobra de Síria: un 27% vivia per
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sota el llindar de la pobresa –dos dòlars al

dia– i un 12% ni tan sols disposava de l’a-

limentació diària bàsica (dades confirma-

des per la UNRWA).

Síria compta amb onze camps de

refugiades palestines, tres d’ells no ofi-

cials, amb una població  superior a les

525.000 persones. El de Yarmouk, situ-

at a la ciutat de Damasc, és el camp més

poblat del país, amb prop de 144.000

refugiades. Síria es distingia per ser un

dels millors països per a la població re-

fugiada palestina, ja que gaudia dels ma-

teixos drets que la població autòctona,

amb l’excepció de la participació en la

vida política. Durant els dos darrers

anys, prop de 235.000 palestines s’han

vist forçades a abandonar la seva llar a

conseqüència de la guerra.

Una vegada més, la població pales-

tina torna a ser víctima d’un conflicte

aliè. Ja el 2006 va patir la guerra del

Líban amb Israel, en el present, la guerra

a Síria. Des que van començar les ano-

menades primaveres àrabs, el desembre

de 2010, la causa palestina ha estat pos-

posada i relegada a un segon terme de

l’agenda política internacional. L’ocupa-

ció i la neteja ètnica del poble palestí fa

més de 65 anys que dura. Tot i que l’As-

semblea General de les Nacions Unides

va aprovar el reconeixement de Pales-

tina com a Estat observador per majoria

absoluta, amb 138 vots a favor, entre ells

el de l’Estat espanyol, la realitat és que,

sobre el terreny, no ha canviat res en

matèria de drets i llibertats per a aquest

poble tan maltractat.

ORIENT MITJÀ // REFUGIADES PALESTINES DE SÍRIA FUGEN A L’ASSETJADA GAZA PER ESCAPAR DE LA GUERRA

La segona Nakba, 
ara de Síria a Palestina

Gal·la López
Ciutat de Gaza

@GallaLop1

Prop de 235.000
palestines de Síria 
s’han vist forçades a
abandonar la seva llar
els darrers dos anysDocument de viatge'

d’en Youssef, palestí
de Síria ara refugiat a
la franja de Gaza 
/ GAL.LA LÓPEZ



combatre el VIH/Sida i l’administració

nord-americana es va comprometre a

invertir quinze mil milions de dòlars en

cinc anys. Bush també va fundar la Mille-

nium Challenge Corporation, una agèn-

cia neocon d’ajuda internacional que

proveeix ajuda al desenvolupament con-

dicionada a la bona governança o a la

reducció del deute extern.

Abans de la visita, l’administració Oba-

ma va nomenar dues representants del

govern especials pel continent: una assis-

tent pel secretari d’Estat en afers africans,

Linda Thomas-Greenfield, i un represen-

tant especial per la zona dels Grans Llacs,

l’exsenador Russ Feingold. A més dels re-

presentants, es posa una atenció especial a

la seguretat i, sobretot, a l’evolució i l’ex-

pansió de l’AFRICOM, el comandament mi-

litar d’acció ràpida nord-americà a l’Àfrica,

que ha augmentat en nombre de soldats i

d’equipaments, ha obert bases militars

temporals i ha reforçat l’única base perma-

nent, el Camp Lemmonier –emplaçat a Dji-

bouti, a l’Àfrica oriental–, que és la seu de

les operacions dels EUA amb avions no tri-

pulats drone a la regió del Sahel.

D
esprés de la visita del president xi-

nès Xi Jinping a l’Àfrica durant el

mes de març, ara ha estat el torn del

dels EUA. Quatre anys després de la pri-

mera i darrera visita presidencial a l’Àfrica,

Barack Obama va començar el tour al Sene-

gal i va continuar per Sud-àfrica i Tanzània.

Obama va arribar al continent per re-

marcar el potencial de l’Àfrica com a sòcia

comercial i de negoci pels EUA. L’objectiu

principal ha estat augmentar la implicació

amb l’Àfrica i remuntar posicions en el ràn-

quing de socis preferents pels estats afri-

cans, la majoria dels quals tenen la Xina

com a sòcia principal. Durant la visita, el

president anava acompanyat de represen-

tants del Banc d’Importacions i Exporta-

cions nord-americà Ex-Im Bank i d’oficials

de l’organització de comerç del país. A les

tres visites, es van establir reunions amb

governants, empresariat i líders comunità-

ries i de moviments socials.

Pels EUA, Sud-àfrica és un Estat estratè-

gic per l’entrada de la inversió privada

nord-americana al continent  i, a més, és

un Estat democràticament estable i posseï-

dor de l’economia més diversificada de l’À-

frica subsahariana. Sud-àfrica és una po-

tència emergent i una de les principals del

continent. La seva influència dins la Unió

Africana (UA) és creixent, així com la seva

presència a la comunitat internacional

com a membre de grups com l’IBSA (l’Ín-

dia, el Brasil i Sud-àfrica) o el BRICS (el Bra-

sil, Rússia, l’Índia, la Xina i Sud-àfrica).

També destaca pel seu rol en clau de segu-

retat regional i continental. La visita d’O-

bama al Senegal i Tanzània també ha estat

d’interès estratègic pels EUA, com a soci

principal d’ajuda al desenvolupament.

Durant la primera legislatura, l’Àfrica va

restar exclosa dels interessos internacio-

nals de l’administració Obama, un fet que

la Xina no va desaprofitar per liderar grans

contractes i oportunitats de negoci per tot

el continent. Els darrers seixanta anys, cap

país no havia tingut tant d’impacte en l’àm-

bit social, polític, infraestructural i econò-

mic com la Xina des de l’inici del segle XXI.

El primer tour va ser l’any 2009, quan el

president va fer una visita d’un dia i mig a

la capital de Ghana, Accra, on va fer un dis-

curs per anunciar, paradoxalment, que l’À-

frica no estava “al marge dels assumptes

mundials”. Una decepció pels milions de

persones africanes que esperaven que el

primer president nord-americà negre i de

pare africà encetés un nou període de

col·laboració i desenvolupament amb el

continent. Obama va centrar els seus pri-

mers quatre anys a posar fi a dues guerres

inacabades, a l’Afganistan i a l’Iraq, i a re-

soldre la greu crisi financera que traves-

sava el país, la pitjor des de la Gran Depres-

sió dels anys trenta del segle passat.

Ja abans de trepitjar el continent, la vi-

sita d’Obama va generar una gran expecta-

ció, tenint en compte que els seus anteces-

sors al càrrec s’havien posicionat i havien

establert llaços amb diferents objectius –e-

conòmics, polítics o de seguretat. Bill Clin-

ton va visitar deu països africans, mentre

que George W. Bush en va visitar onze.

Durant l’administració Clinton, es va

produir l’avenç més important en ter-

mes comercials. El maig de l’any 2000,

es va promulgar una llei sobre un dels

acords comercials més transcendents

entre l’Àfrica i els EUA, l’African Growth

and Opportunity Act (AGOA). La norma-

tiva, dirigida –en part– a la promoció de

les exportacions nord-americanes al con-

tinent, també establia reduccions de les

taxes aranzelàries per promoure les

importacions, especialment de produc-

tes tèxtils, de 25 països africans als EUA.

No obstant això, aquest duty free només

ha tingut impacte als països rics en recur-

sos naturals com Nigèria, Sud-àfrica o el

Gabon, que s’han beneficiat dels avantat-

ges aranzelaris en l’exportació de petroli,

que representava més del 80% de les

exportacions, davant el 10% del sector

tèxtil. Els productes agrícoles africans, el

principal sector del continent, no entren

en aquestes exportacions a causa dels

subsidis i les polítiques proteccionistes

existents al sector agrícola dins el mercat

global liberal. Amb Bush fill al govern, el

2003, es va desplegar un programa per
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ESTATS UNITS // L’OBJECTIU DEL VIATGE HA ESTAT AUGMENTAR LA IMPLICACIÓ AMB L’ÀFRICA I REMUNTAR POSICIONS EN EL RÀNQUING DE SOCIS PREFERENTS

La visita d’Obama a l’Àfrica,
un ‘tour’ oportunista?

Anna Tapia
Barcelona

@ATapiaL

Concentració fora de
la Universitat de
Johannesburg, a
Soweto, abans de la
reunió d’Obama amb
les estudiants, el 29
de juny de 2013 
/CHRISTOPHER
FURLONG

Durant la primera
legislatura, l’Àfrica va
restar exclosa dels
interessos internacionals
dels EUA, un fet que la
Xina no va desaprofitar



Quina és la situació del movi-
ment Occupy ara mateix?
Els campaments van ser desallot-

jats i, tot i que es van reocupar unes

quantes vegades, ara ja no en queda cap.

El discurs que hi havia darrere el mo-

viment era el del 99% contra l’1% i, du-

rant un temps, va ser realment efectiu

als EUA. Finalment, la gent veia que hi

havia una classe dirigent, ja que, sovint,

als EUA, es té la sensació que no hi ha

classes socials. El problema d’aquest dis-

curs és que simplifica molt les coses amb

l’afirmació que hi ha una elit i, per sota,

tota la resta. No és tan senzill. Moltes de

les persones que es van mobilitzar al vol-

tant del moviment Occupy han format

els seus propis grups, que han adoptat

diverses formes: organitzacions sense

ànim de lucre, col·lectius socials o grups

que treballen de manera més autònoma.

Un dels projectes –com també va passar

aquí– és treballar per evitar els desno-

naments, molts dels quals s’han aturat.

També s’estan ocupant moltes cases,

cosa que, a Oakland, és força complica-

da, ja que hi ha molta gentrificació. Les

immobiliàries estan comprant moltes de

les cases buides que hi ha per convertir

els barris populars en barris per a per-

sones riques. És un problema important.

Perquè creus que ha deixat de funci-
onar el discurs del 99%?
És un discurs que continua present, però

hi ha gent –especialment anarquistes i

antiautoritaris– que es mostra crítica amb

aquesta idea perquè no té en compte totes

les capes que hi ha entre la classe treballa-

dora i les persones més marginades i l’elit.

La idea del 99% no et permet parlar de la

burgesia o de la petita burgesia.

Explica’ns una mica les caracterís-
tiques d’Occupy Oakland?
Una de les coses que feia que Ocuppy

Oakland fos diferent dels altres Ocuppy

era que, des del començament, el movi-

ment que ocupava la plaça Oscar Gran va

declarar l’espai lliure de policia. Per tant, a

diferència de les altres acampades, no es

permetia que la policia entrés a la plaça.

Això va fer que fos un espai molt més

segur per a la gent i que aquesta el volgués

defensar encara més davant de qualsevol

atac. La raó és que, històricament, Oak-

land és una ciutat negra, on es van formar

diversos grups militants, però, a la vegada,

continua havent-hi molta violència poli-

cial. Per exemple, la plaça que vam ocupar

va ser rebatejada com a Oscar Gran Plaza

perquè va ser l’indret on, l’1 de gener de

2009, la policia va assassinar un home que

es deia Oscar Gran. El fet que la policia no

pogués accedir a la plaça, va convertir l’es-

pai en un lloc molt més habitable per

tothom. D’alguna manera, el moviment

Occupy ha recuperat la història amagada

de lluita als EUA.

Com es va aconseguir fer una vaga
general l’1 de maig a Oakland?
Després del desallotjament del campa-

ment, vam intentar tornar a acampar,

però no ho vam aconseguir. Tot i això,

es continuaven fent assemblees gene-

rals. Durant una d’aquestes assemble-
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es, la majoria de gent va votar a favor

de convocar una vaga general a la ciu-

tat. De fet, va ser la primera vaga gene-

ral que tenia lloc als EUA des de 1946 i,

per tant, va ser un fet històric. Molta

gent de grups i organitzacions molt di-

ferents va treballar >plegada per orga-

nitzar la vaga. D’alguna manera, era

com recuperar la història radical de la

ciutat. Diverses marxes van anar sortint

de diferents llocs cada hora. La vaga

general va ser un èxit, ja que milers i

milers de persones van sortir al carrer

aquell dia i, tot i que no es va aconseguir

aturar la ciutat del tot, la sensació d’unitat

va ser molt forta. Al final de la jornada,

totes les marxes van coincidir al port. De

manera coordinada amb els sindicats por-

tuaris, es va aconseguir bloquejar la ins-

tal·lació durant una estona. Molta gent va

participar en una acció massiva d’aquest

tipus per primera vegada, cosa que, nor-

malment, no passa els EUA.

Manel Ros
Barcelona

@manelrosalvador

“La idea del 99% no 
et permet parlar de 
la burgesia o de la 
petita burgesia”

/ ROBERT BONET

La ciutat d’Oakland, situada a la costa oest de l’estat de Califòrnia, és
–encara avui– i ha estat una de les ciutats més rebels dels EUA. El 1966, per
exemple, va veure néixer el Partit de les Panteres Negres, però no va ser
l’única organització que es va crear a la ciutat. Probablement, explica
l’activista Kelsey B., això es deu al fet d’haver de fer de la necessitat virtut,
ja que també és una de les ciutats amb més brutalitat policial dels EUA.
Continuant amb la història de radicalisme, Oakland va ser una de les ciutats
on el moviment Occupy –amb l’eslògan ‘Som el 99%’– va organitzar una de
les acampades més importants i també va ser l’indret on, l’1 de maig de
2012, es va aconseguir convocar una vaga general, que va comptar amb la
participació de milers de persones. Avui dia, ja no queda cap de les
acampades del moviment Occupy, que, igual que el 15-M, s’ha transformat
en altres coses. Kelsey B. va ser a Barcelona recentment i vam parlar amb
ella del moviment i de les transformacions que ha patit.

ESTATS UNITS// ENTREVISTA A KELSEY B., MEMBRE DEL MOVIMENT OCCUPY OAKLAND

“Occupy ha recuperat la història
amagada de lluita als EUA”
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Què és el Tingladu?
És el granet de sorra de Can Pis-

traus a la festa major. Una mane-

ra de trencar amb el folklorisme tradici-

onalment associat a aquests actes i de fer

partícip la ciutadana d’uns actes que li

pertanyen. Entenem que la festa ha de

ser del poble i per al poble i que no no-

més hi han de participar els balls popu-

lars, que respectem totalment, sinó tam-

bé la resta d’entitats, que aporten un

punt de vista diferent i enriquidor a l’es-

deveniment. Per a nosaltres, però, el Tin-

gladu no només són concerts. És una fi-

losofia, una manera de fer centrada en

Vilanova i que vol esdevenir un punt de

referència de la festa major.

Enguany ja serà la sisena edició i, pel
que hem anat veient, el Tingladu és
un festival que sempre ha volgut
innovar i no estancar-se en un model
concret.
Sí, aquest any no és una excepció. Hem

volgut reforçar la col·laboració amb

altres entitats de la vila. La colla caste-

llera de la ciutat, els Bordegassos de

Vilanova, faran un assaig el primer dia a

la tarda. Hem fet el mateix des dels nos-

tres inicis, ja fos amb els Diables, Fal-

cons, grallers... Hi ha molta gent donant

suport al nostre projecte des del prin-

cipi i és una manera d’agrair a la resta

d’entitats amigues que han visitat el Tin-

gladu any rere any. També hem intro-

duït la figura del txupinazo, una mena

de pregó a càrrec d’algun personatge

conegut del món de la cultura que do-

narà el tret de sortida a l’edició d’en-

guany. També destaquem l’obertura del

marc geogràfic: ens hem esforçat per

portar grups del País Valencià i de les

Illes, fidels al compromís amb la llengua

catalana.

Crida l’atenció l’aposta ferma pel que
fa a portar només grups que cantin
en català. Hi ha un objectiu polític en
l’organització del Tingladu?
Més que compromís polític, seria més

aviat compromís amb la llengua i la cul-

tura. Can Pistraus no es dedica a fer con-

certs durant la resta de l’any, llavors, a l’ú-

nic festival que organitzem entenem que

el denominador comú ha de ser portar i

promocionar artistes del territori. És evi-

dent que portar només grups en català no

deixa de ser una aposta política, no ens

n’amaguem pas, però no és tant un objec-

tiu marcat estratègicament com la pròpia

idiosincràsia de l’entitat, la manera natu-

ral d’expressar-se de Can Pistraus i del Tin-

gladu. La llengua catalana és el fil conduc-

tor del festival, però no volem ser un cer-

tamen d’una tendència política concreta

amb l’objectiu de portar grups amb un dis-

curs polític clar i definit al darrere. Volem

fer una radiografia musical del país, per

això hi trobem perfils molt diversos: des

de grups de pop-rock que no es mullen

tant fins a gent com At-Versaris, que sí que

mostren clarament les seves preferències

polítiques. N’hi ha per a tots els gustos!

Com financeu el festival?
Som una entitat autogestionada i, com a

tal, no rebem cap subvenció per part de

l’Ajuntament. Prou feina tenim perquè ens

muntin l’escenari i ens col·loquin l’electri-

citat! De la resta, ens n’encarreguem no-

saltres. Els calés surten de les barres i del

merchandising, només una part molt pe-

tita correspon als patrocinadors. És una

aposta arriscada, però gratificant, ja que

és el poble qui manté viu el festival, en uns

temps complicats pel que fa a l’oferta cul-

tural gratuïta a les nostres viles i ciutats.

De fet, aquest any, el lema ha passat a ser

La cultura no és un luxe!, en referència a la

brutal pujada d’impostos a les activitats

culturals. Des de Can Pistraus, continua-

rem amb la mateixa aposta de sempre,

plantant-nos davants d’aquells que no

volen que prenguem els carrers i els

omplim de vida i dotant la nostra ciutat

d’alegria i de festa popular.

“Ententem que la festa 
ha de ser del poble i per
al poble i que no només
hi han de participar els
balls populars”

Festival El Tingladu 2013
Del 25 al 28 de juliol
Plaça de les Neus de Vilafranca i
la Geltrú. Entrada gratuïta
http://canpistraus.cat/tingladu/art
istes/2013

Arnau García Cardona
@La_Directa

El Tingladu és un festival
organitzat a Vilanova i la Geltrú
amb motiu de la festa major.
Parlem amb dos dels seus
organitzadors, Raimon Ràfols i
Carles Reñé, que pertanyen a
l’entitat cultural i social Can
Pistraus. Una mostra més de la
vitalitat associativa de la capital
del Garraf. 

“El Tingladu no són només 
concerts, és una filosofia”

“Volem fer una
radiografia musical 
del país, per això hi
trobem grups de perfils
molt diversos”

El grup Rosa
Luxemburg a l'edició
de l'any passat del
Tingladu 
/ RAY MOLINARI



E
l cinema ha tractat la realitat social de

les classes treballadores des de pers-

pectives molt diverses: des dels mun-

tatges ideològics del cinema soviètic fins al

realisme cru dels germans Dardenne. Per a

algunes, és una eina necessària de cons-

cienciació; per a d’altres, un recurs fàcil

que sovint s’utilitza de manera interes-

sada… En el context actual, aquesta polè-

mica s’afegeix a nous interrogants: com

està retratant la crisi sistèmica el cinema? I

quines respostes ens pot donar?

La relació entre art i societat sempre ha

estat un equilibri delicat entre el compro-

mís i la llibertat creativa, tan complex d’as-

solir que, sovint, es transforma en una

elecció aparentment necessària: les artis-

tes poden ser socials i compromeses… o

ser, autènticament, artistes. Però és possi-

ble avançar en el llenguatge des de la impli-

cació respecte a la realitat col·lectiva? Exis-

teix, doncs, el cinema social?

La història ens respon amb contundèn-

cia: són nombrosos, els precedents en

forma d’artistes i moviments cinematogrà-

fics que han abordat les inquietuds i les llui-

tes de les classes populars des de tot tipus

d’òptiques. Molt vinculat a la tradició brità-

nica, que alhora provenia de la novel·la dic-

kensiana, el cinema social, en els seus ini-

cis, va tractar les interaccions quotidianes

de la gent amb unes condicions de vida

més precàries, com ara els conflictes labo-

rals. En paral·lel, la perspectiva soviètica

era més combativa, de la mà del muntatge

de denúncia permanent, i parlava d’un

cinema-puny que, en termes de Sergei

Eisenstein, havia de moure consciències a

través dels mecanismes més directes possi-

bles. Després de la Segona Guerra Mundial,

el moviment més crític s’esdevindria a Ità-

lia: el neorealisme de directors com Ro-

berto Rossellini o Vittorio de Sica enfron-

tava la societat amb el seu reflex, en un

mirall de desesperació i pobresa material i

moral.

PARADOXA DE LA DOBLE CRISI
Més recentment, el cinema social ha con-

tinuat arrelat a Europa, amb el Regne

Unit i França com a focus destacats, en

línia amb el fort finançament públic del

sector en aquests països. La lògica con-

vida a imaginar que una crisi econòmica

terrible com la que es viu actualment al

vell continent hauria d’haver revifat

aquest compromís de l’art respecte al seu

entorn, però una repassada ràpida a la

cartellera porta a l’escepticisme. I lla-

vors, on és el cinema social ara mateix,

quan més se’l necessita?

L’escassa representació de la temàtica

de la crisi econòmica a les sales d’exhibi-

ció és causa, paradoxalment, d’una sego-

na crisi: la del sector cinematogràfic.

Com afirma Sergi Sànchez, doctor en

Comunicació Audiovisual i professor de

la Universitat Pompeu Fabra: “No hi ha

una resposta del nostre cinema a la reali-

tat social contemporània perquè està

exclusivament preocupat per subsistir”. I

aquesta subsistència, en el context de

retallades de les subvencions públiques,

passa per la necessitat de creació d’una

indústria finançada amb inversions pri-

vades, no especialment interessada en la

producció d’obres crítiques amb l’ordre

social establert.

IDEOLOGIA O ESTÈTICA: UNA
DICOTOMIA ETERNA?
“Si algú sap què és insistir, aquest és Ken

Loach. Cadascuna de les seves pel·lícules

és allà per recordar-nos que Margaret

Thatcher va existir. Que sí, Ken, que sí”.

Amb aquestes frases, el crític Luis Martí-

nez comentava La part dels àngels, la

darrera pel·lícula del llegendari realitza-

dor britànic, des d’un diari de tirada

nacional. La trajectòria de Loach esdevé,

així, la metonímia perfecta d’una situació

molt habitual: avantguardista als inicis de

la seva carrera, va rebre el suport de la crí-

tica per obres trencadores en el llenguatge

com Cathy Come Home, una de les prime-

res pel·lícules que va representar la cruel-

tat del desnonament i dels serveis socials

britànics dels anys 60. Però les seves

pel·lícules més recents, amb un marcat i

obert discurs progressista, l’han convertit

en el blanc de les comentaristes per la seva

EXPRESSIONS
18 Directa 326 17 de juliol de 2013

aparent obvietat: “El problema del cinema

social sorgeix quan la ideologia es menja el

discurs estètic”, corrobora Sànchez.

D’aquesta manera, un cop més, s’obre

una hipotètica disjuntiva entre la transpa-

rència ideològica i la innovació estètica:

quina és la frontera entre l’art i la propa-

ganda? Tenen el mateix valor les creacions

amb una clara voluntat persuasiva? Són

preguntes lícites, però convé destacar que

es tracta de filtres pels quals no passa tot

On és el cinema social?
Analitzem la situació actual d’una etiqueta present i combativa des dels inicis del cinema, però també molt debatuda

Víctor Alonso Berbel
@valonsoberbel

A dalt, el jove Cyril
busca el seu destí
fora de les llars 
d'acollida a ‘El nen 
de la bicicleta’.
A baix, Iurie i Raul
lluiten per exterminar
una epidèmia i, 
alhora, per sobreviure
a ‘La plaga’.

Una ‘bona’ pel·lícula
social ha de ser
compromesa però 
no semblar-ho

ABRERA
Pepereria Abrera • Passeig de
l’Estació, 21
BARCELONA — Ciutat Vella
Taller de Músics • Requessens, 3
Xarxa Consum Solidari • Pl. Sant
Agustí Vell, 15 
El Lokal • Cera, 1 bis 
La Rosa de Foc • Joaquín Costa, 34 
Logofobia • UB Raval, Dm. 10-18h 
Quiosc Colom • Rambles 
Quiosc Tallers • Rambles
BARCELONA — Eixample
Quiosc Manu • Nàpols-Rosselló
BARCELONA — Gràcia
Aldarull • Martínez de la Rosa, 57
Cap i Cua • Torrent de l’Olla, 99
Infoespai • Plaça del Sol, 19
Taifa • Verdi, 12

Papereria Cercles • Bailen 201
Estanc • carrer Roselló amb 
carrer Castillejos
BARCELONA Guinardó
Rocaguinarda • Xiprer 13
BARCELONA — Nou Barris
Ateneu Popular de 9 Barris •
Portlligat, 11-15
Can Basté • Fabra i Puig, 274
BARCELONA — Sant Andreu
Bar La Lira • Coroleu, 15
Quiosc Comerç • Plaça Comerç
Quiosc Rambla • Fabra i Puig, 10
Ateneu Llibertari del Palomar •
Coroleu, 82
BARCELONA — Sant Gervasi
Quiosc Punt i Coma • Guillem Tell, 29
Quiosc • Av. República Argentina,
233

Quiosc • Tuset, 38
Llibreria Hernández • Passeig Reina
Elisenda de Montcada 2
BARCELONA — Sants
Centre Social de Sants • Olzinelles, 30
Espai Obert • Violant d’Hongria, 71 
La Ciutat Invisible • Riego, 35 
Terra d’Escudella • Premià, 20 
Teteria Malea • Riego, 16
Quiosc Cotxeres • Sants, 79 
Quiosc Francisco • Vilardell 
Coop57 • Premià, 15 
Koiton club • Rossend Arús, 9
BELLATERRA
Quiosc de Ciències de la
Comunicació
BERGA
Llibreria La Mafalda • Plaça
Viladomat, 21

CALDES DE MONTBUI
Quiosc del Caprabo • Av. Pi i Margall, 183 
Papereria Can Rosell • Av. Josep
Fontcuberta, 118
CARDEDEU
Quiosc del Centre • Ctra. de
Cànoves, 4
CORNELLÀ DE LLOBREGAT
CGT • Ctra. d’Esplugues, 46
Ateneu Popular • Jacint Guerrero, 8
ESPLUGUES DE LLOBREGAT
Ubud • Joaquim Rosal, 22
Quiosc • J. Rosal amb Laureà miró
GAVÀ
Art Voltaic • Sant Joan, 1
GIRONA
Les Voltes • Plaça del Vi, 2
Quiosc • Plaça Catalunya 
Logofobia • UdG, Dj. 10-18h.

GRANOLLERS
Llibreria La Gralla • Plaça dels
Cabrits, 5 
Anònims • Miquel Ricomà, 57 
El Racó Ecològic • Roger de Flor, 85
L’HOSPITALET DE LLOBREGAT
Quiosc • Plaça del Repartidor
CSO L'astilla • Av. Vilafranca, 22
CIC • Mare de Deu de Montserrat, 10
Aula de Cultura de St. Josep • Av.
Isabel la Catòlica, 32
IGUALADA
Llibreria Cal Rabell • Santa Caterina, 17 
Llegim • Ptg. Capità Galí, 4
LLEIDA
Can Ramon • Baixada de la Trinitat 5 
Espai Funàtic • Pi i Margall, 26
MANRESA
Moe’s • Joc de la Pilota, 9

MARTORELL
Llibreria Miró • Francesc Santacana, 12
Llibreria Estel • Francesc Massana, 16
MATARÓ
Llibreria Dòria • Pujol, 9
MOLINS DE REI
Barba • Rafael Casanova, 45
PALMA DE MALLORCA
Llibreria Mallorca • Esglèsia de
Santa Eulàlia 11
EL PRAT DE LLOBREGAT
Llibreria Drac • Ferran Puig 38
RIPOLL
Gràfic Paper • Progrés 27 i Mossen
Cinto Verdaguer, 14
RIPOLLET
El Local • Monturiol, 32
SABADELL
Can Capablanca • Comte Jofre 30

SANTA COLOMA DE GRAMENET
Aramateix • Montserrat 3
La Krida • Sicília, 97
Distrivinyes • Sant Ramon, 22
SANT BOI DE LLOBREGAT
Bar Sense Nom • Pl de les Preses, 3
Oxford • Ronda Sant Ramon, 113
SANT FELIU DE LLOBREGAT
Ateneu • Vidal i Ribas, 23
Teteria Índia • Jacint Verdaguer, 9
SANT JOAN DESPÍ
Kiosk Dot • Pg. Canal / Av. Barcelona
La Krepería • Galícia, 8
SANT PERE DE RIBES
Gabaldà • Plaça de la Font, 2
LA SEU D’URGELL
Llibreria La Llibreria • Sant Ot, 1
SITGES
Quiosc Can Jornet • Major, 8

TARRAGONA
CGT • Rambla Nova, 97-99, 2n
TÀRREGA
Llibreria Bufavents • Major, 23
Fem Cadena • Av. Barcelona, 81
TERRASSA
Terrassa Respon • Societat, 6
Ateneu Candela • Sant Gaietà, 73
VALÈNCIA
Café Tendur • Sílvia Romeu, 16
Llibreria Sahiri • Danzas, 5 
Terra • Baró de Sant Petrillo, 9 
Sodepau • Carnissers 8
VILADECANS
Llibreria Els Nou Rals • Sant Joan, 19
VILAFRANCA DEL PENEDÈS
La Fornal • Pines, 17
VILANOVA I LA GELTRÚ
Ateneu Vilanoví • Plaça Llarga, 19

LA DIRECTA
PUNTS
DE VENDA
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tipus de cinema: així, una bona pel·lícula

social ha de ser compromesa, però no

semblar-ho. Les artistes, per definició,

plasmen les seves idees a les seves crea-

cions: així doncs, la transparència no és

preferible als models ideològics que es

transmeten subreptíciament al cinema

més comercial?

NOMS PER A L’ESPERANÇA
Parlar d’artistes i compromís social no és

un oxímoron si ens fixem en noms com

els dels germans belgues Luc i Jean-Pie-

rre Dardenne (Rosetta o, més recent-

ment, El nen de la bicicleta), el francès

Laurent Cantet (La classe), l’iranià Asg-

har Farhadi (Nader i Simin, una separa-

ció) o el romanès Cristian Mungiu (4 me-

sos, 3 setmanes, 2 dies). O pensem en

directors i directores més properes, com

Isaki Lacuesta, Mercedes Álvarez o Neus

Ballús, en les quals s’aprofundeix a conti-

nuació. Són artistes lliures, revolucionà-

ries en el contingut i en la forma, que s’a-

propen a nens i nenes, a professores i

treballadores, a persones i col·lectius que

lluiten en la seva quotidianitat sense jut-

jar-les. I són artistes conscients de la seva

responsabilitat, que ens recorden que,

des de l’art, també es poden transformar

les realitats que ens envolten.

Miratges en el desert

català del cinema social

En un context d’escàs finançament públic i de reforç
constant de les propostes marcadament comercials i
amb una televisió pública que dóna l’esquena a les rea-
litats socials diverses als continguts informatius i de
ficció, no és desgavellat parlar d’un cinema social gai-
rebé desèrtic a Catalunya, tot i algunes excepcions
notables. Així, fa poques setmanes, el gironí Pere Vilà
estrenava La lapidació de Saint Étienne a sales d’exhi-
bició comercials, una aposta valenta i honesta per
representar un cas de mobbing. D’altra banda, directo-
res com Mercedes Álvarez o Isaki Lacuesta han treba-
llat temes socials des de l’àmbit del documental de
creació: la primera a Mercat de futurs i el segon a La
llegenda del temps o amb la comèdia negra Murieron
por encima de sus posibilidades, que està rodant, irò-
nicament, a mesura que aconsegueix finançament.

La plaga 
S’estrenarà el mes de setembre a
cinemes d'arreu del territori.

Consideres que ‘La plaga’ és ci-
nema social?
Sí, per què no? Darrerament, l’e-

tiqueta de cinema social està poc valora-

da, així com la de cinema polític i tot cine-

ma que vol tenir algun missatge, però no

hi ha cinema sense missatge. Tot allò que

no és cinema social és, d’alguna manera,

cinema antisocial, o amb una càrrega i-

deològica oposada, si bé sovint no es diu.

No parlem del gènere neoliberal, o del

gènere masclista, però totes les pel·lícules

tenen una ideologia al darrere, es vulgui o

no. Tot i això, moltes vegades, el cinema

és obertament una expressió d’un punt

de vista de manera molt evident i infor-

mativa; podríem dir que fins i tot simple.

La plaga no és això, però sí que té un fort

component social.

A cavall entre la realitat i la ficció, ro-
dada amb actors reals, amb quines
eines juga la pel·lícula?
Recollint la tradició de Robert Flaherty

amb documentals com Nanook, l’esqui-

mal, vam voler retratar un fet real, que

tingués un valor documental, però utilit-

zant les eines de la ficció. L’espectador

havia de viure el procés com una faula,

però adonant-se també que els senti-

ments i els personatges tenien una auten-

ticitat que provenia d’un ancoratge amb

la realitat local molt fort.

D’on va sorgir l’interès concret de
retratar la zona de Gallecs?
Va ser un procés natural: jo sóc de Mollet

del Vallès, a tocar de Gallecs, i sempre

m’havia interessat aquest espai que sem-

pre ha estat en perill de ser urbanitzat,

amb molta implicació per part dels veïns

i un paper molt militant. A mesura que

aprofundia en aquest tema, vaig veure

que la història d’aquest espai potser no

era suficient per aproximar-me a allò que

volia explicar: vaig centrar-me, doncs, en

uns personatges que resisteixen al sis-

tema, però des d’un altre punt de vista, el

del seu dia a dia.

Com interpretes les representacions
de la crisi al cinema? Són suficients?
Penso que el cinema va una mica tard: per

exemple, nosaltres vam començar el nos-

tre projecte fa quatre anys, quan la crisi

econòmica no era tan intensa. Crec que

moltes iniciatives posteriors no podran evi-

tar aquest tema i serà present en el cinema

que tinguem durant els propers deu anys,

com a mínim: tot això encara ha d'arribar.

Els processos de fer una pel·lícula són molt

llargs i, quan arriben al públic, han estat

conceptualitzades molts anys abans...

Penso, per tant, que hem de deixar temps

perquè sorgeixin totes aquestes pel·lícules

i no tinc cap dubte que serà així.

“No hi ha cinema 
sense missatge”
Neus Ballús, directora de la pel·lícula documental ‘La plaga’ 

V. A. B.
@valonsoberbel

Vimeo.com/
directa/ballus

/ EL KINÒGRAF

Traçar el mapa de l’audiovisual català contemporani és marcar uns pocs
punts de referència social, d’entre els quals destaca, indubtablement, la
pel·lícula documental ‘La plaga’: un feix d’històries entrellaçades que ens
apropa a les múltiples realitats de les habitants dels afores de la capital. Va
ser presentada a la Berlinale i, més recentment, al Festival Internacional de
Cinema d’Autor de Barcelona, fins a assolir un nou èxit, la passada setmana,
amb la nominació als prestigiosos premis LUX de cinema, atorgats pel
Parlament Europeu. Compromesa amb la realitat social i, alhora, exigent
amb el públic de la pel·lícula, la seva directora, Neus Ballús, ens va acollir a
les oficines de la productora El Kinògraf.



F
arà cosa d’un mes, un noi que no

havia vist mai va entrar a la llibreria

La Ciutat Invisible. Després del bon

dia de rigor, em va demanar per Rastros de

Rostros, l’últim llibre de Pere López. Quan

ja el tenia entre les mans, m’etzibà: “Jo no

sóc molt de llegir, però aquí s’explica la his-

tòria del meu avi i la dels nostres”. En a-

quell moment, no hi vaig donar importàn-

cia, potser tant sols em vaig sorprendre de

la raresa: una persona que no llegeix com-

prant un llibre per llegir-se’l. Però, al cap

d’uns dies, hi vaig caure. L’afegitó “els nos-

tres” remarcava un imaginari compartit

amb el seu avi i un vincle amb els que eren

com ell. Aquest sentiment de ser una ma-

teixa cosa i el fet de preguntar-se pels seus

orígens denotava la relació, la continuïtat

generacional i la voluntat de passar a ser

conscient d’aquest llaç. Una clara mostra,

doncs, de consciència de classe, de classe

proletària.

La memòria d’aquesta classe consti-

tueix un fil fràgil i trencadís però indestruc-

tible, que ha sobreviscut malgrat tots els

embats del poder per eliminar amb sang,

terra o desmemòria qualsevol associació

que fes ressuscitar el monstre adormit de

la consciència antagonista, en aquell

moment, netament llibertària. És aquest

monstre, ocult però present, potent però

invisible, el que vol fer despertar Pere

López amb el seu treball. Aquest és el seu

camp de batalla i aquesta frase, aparent-

ment intranscendent, el senyal d’una pri-

mera petita victòria al seu favor.

El llibre narra la història d’una obre-

riada, la de les cases barates del Prat Ver-

mell. Construïdes el 1929 per l’anomenat

Patronato de la Habitación, van ser l’esce-

nari idoni pels esdeveniments revoluciona-

ris que van culminar el 1936, però també

un dels llocs més castigats per la derrota i

la repressió franquista, la llei del silenci i

l’estigmatització.

Sigil·losament, poc amic de les estri-

dències, Pere López, militant social i geò-

graf, fa anys que segueix indicis per re-

construir minuciosament la història de les

cases barates de Can Tunis. Recordar.

Reconstruir. Homenatjar. Connectar. Con-

jugar rostres amb rastres, vindicar revo-

lucionaris desconeguts, rescabalar el

pretèrit per orientar el present cap a l’e-

mancipació del futur. Això és el que cerca

l’autor, saber què va passar perquè, preci-

sament, torni a passar. Aixecar la llosa

pesada de la història dictada pels qui van

guanyar i que s’airegi la veritat del bàndol

vençut. Aprendre’n per reprendre la seva

mateixa lluita. Que ho sàpiguen les descen-

dents i que s’identifiquin amb les protago-

nistes d’una de les revolucions més autèn-

tiques de la història. Una de les poques, –i

aquest llibre n’és una clara mostra– que va

protagonitzar la gent de baix, la gent que

no tenia res.

‘ÉL’, ELLS I ELLES
El punt de partida de la recerca és la inter-

secció entre la història i la biografia de l’au-

tor. Qui, si no el seu avi, és aquest “Él” que

apareix com a títol d’un capítol i durant tot

el llibre? Qui, si no els seus avis i àvies, són

aquests ells i elles omnipresents? Él –sense

nom– remet a aquesta inconsciència que

esdevé conscient de què parlàvem, on l’au-

tor, escrivint, ha pogut restituir un llegat

familiar i històric a la vegada. Ell tan sols és

un més d’aquests que necessiten recordar,

un més, com el noi de l’altre dia, que farà el

mateix exercici en llegir-lo. Per aquest

motiu, l’autor es configura com una altra

veu dins la narració i hi transvasa les seves

inquietuds i els seus neguits: les primeres

indagacions, fetes amb el toc de vergonya

de qui fa preguntes indiscretes a la família;

la desconfiança dels col·legues o les reti-

cències a parlar de molts descendents.

Malgrat aquesta presència, el narrador

no envaeix el relat en cap moment; en

forma part, però no el domina; és un actor

secundari dins l’engranatge col·lectiu. Les

protagonistes per excel·lència del llibre i la

recerca són ells i elles. Les persones que

van capgirar un cop d’estat en revolució

com a resultat d’anys de construcció d’an-

tagonisme i d’esferes de producció social

autònomes. Les que van dur a terme la

col·lectivització i l’autogestió generalitzada

partint dels mitjans precaris que tenien a

l’abast, autodidactes fins a la medul·la. Les

que van usurpar la font estatal de la sobira-

nia des del carrer, des dels comitès de

barriada fins a l’Administració Popular

Urbana, com a assaig d’una veritable insti-

tució d’administració del comú. Unes veus,

les de les habitants de les cases barates de

la ciutat, que en Pere –com un ventríloc– ha

fet sortir a la llum.

Rastros de rostros suposa un canvi de

rumb respecte a l’obra anterior de l’autor,

que es postula com a insubmís als recon-

tracomplicats conceptes acadèmics de la

teoria social –sempre massa inaccessibles–

freqüentats anteriorment. Cal recordar

que Pere López va ser dels primers que va

anticipar el procés de gentrificació –sense
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anomenar-ho així– a casa nostra amb El

centro histórico: un lugar para el conflicto.

O l’irrepetible Un verano con mil julios y

otras estaciones, sobre les resistències que

va generar l’obertura de la Via Laietana

com a expressió urbana del conflicte soci-

al. Llibres molt sòlids teòricament i autèn-

tics referents per qualsevol que vulgui estu-

diar críticament els processos socials

urbans.

En aquest darrer llibre, en canvi, el relat

parteix de les entranyes i dóna veu a una

comunitat coral de personatges, sempre

en plural. Unes veus que, juxtaposades,

permeten transmetre la complexitat irre-

ductible de la realitat a partir de les senzi-

lles paraules dels testimonis. Amb aquesta

operació, fagocitant la dicotomia teoria/-

pràctica, s’apropa més a l’objectiu de

col·lectivitzar la memòria social dels nos-

tres barris.

Ells i elles:
nosaltres
Pere López recupera en un llibre el relat de la revolució
social dels anys 30 a les Cases Barates de Can Tunis

Marc Dalmau
@ciutatinvisible

La memòria d’aquesta
classe constitueix un fil
fràgil i trencadís però
indestructible

A dalt, una escena de
vida quotidiana al
barri de Can Tunis. A
baix, excursió de les
Juventudes
Livertarias del barri 
/ EDITORIAL VIRUS

Rastros de rostros en un prado
rojo (y negro). Las Casas Baratas
de Can Tunis en la revolución
social de los años treinta
Autor: Pere López Sánchez
Editorial Virus
440 pàgines

“Les petjades (els rastres) no són tan sols el que queda quan alguna cosa 
ha desaparegut, sinó que també poden ser les marques d’un projecte, 
d’alguna cosa que està a punt de revelar-se”. John Berger

Recordar. Reconstruir.
Homenatjar. Connectar.
Conjugar rostres 
amb rastres
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In Incendis Deo
E

n aquests temps convulsos que vivim, calen solucions origi-

nals. El conseller Menjaciris està convençut que ha maximitzat

els recursos de què disposa i, a més, ha recuperat un poder

força menyspreat pel tripartit: els designis de Déu. Com a responsa-

ble de la protecció contra els incendis, les retallades pintaven un

escenari horrorós. Així doncs, va organitzar una pluja d’idees entre

els màxims dirigents del departament per projectar una sèrie de

mesures per combatre els incendis en aquestes noves condicions.

D’aquestes reunions, en va néixer el programa CRISTCAT, que va

consistir a promocionar processons per invocar la pluja (però tam-

poc no massa, per evitar inundacions) i encendre milions d’espelmes

a les esglésies i les ermites més remotes, a verges, sants i màrtirs, per

demanar la intervenció divi-

na. Pel que fa a la primera

mesura, va ser tot un èxit, ja

que moltes processons i no-

venes es van haver de sus-

pendre per uns bons aiguats.

L’efecte de les espelmes va

provocar cert nerviosisme

dins del departament, ja que,

amb tanta espelma, es temia

que s’acabés calant foc a al-

guna església.

Tot i que els resultats inicials van ser esperançadors, es van reforçar

les mesures amb la subvenció de misses arreu del país per pregar a Qui

Tot Ho Veu que el país no quedés socarrimat. A més, es va dissenyar

una mena de síntesi ritual entre totes les danses per invocar la pluja

que han estat registrades al món. Després, es van buscar immigrants al

nostre país que provinguessin d’una tradició animista, amb les quals es

va dur a terme aquesta dansa ritual.

Si ha plogut més del que és habitual, no se sap del cert, però l’èxit

del ball ritual ha estat aclaparador i diversos festivals de dansa d’arreu

s’han interessat per la representació d’aquesta dansa. Mal per mal,

faran uns dinerons. GUILLEM PELEGRÍ

L’Ajuntament de Barcelona 
promou mesures per reduir 

la contaminació atmosfèrica. 
El primer pas ha estat l’organització

d’un aplec de Harley-Davidson.

****

Demostren que el suc de taronja 
de Simeon Life conté traces de
taronja. Investigadors catalans 
de l’accelerador de partícules 

del CERN han col·laborat a l’article
que es publica avui al ‘Nature’.

****

Troben un poble de Catalunya que
no organitza cap festival musical. 

El consistori ni tan sols ha
contractat Els Abrics de les 

Arts per la Festa Major.

El conseller 
Menjaciris ha
recuperat un poder
força menyspreat 
pel tripartit: 
els designis de Déu
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Continuen 
els ‘leaks’ de
#PPgoteras2

E
l que hauria de ser públic, serà públic.

Dades fiscals, retribucions, resums de rendes,

resums de patrimonis, declaracions d’activi-

tats i declaracions de béns i rendes de Mariano Rajoy

Brey i de més de 180 diputats del Partit Popular de

l’Estat estatal.

http://ves.cat/hhIPtext

@galapita — @Hibai_ — @josianito

Què és un ‘meme’

U
n meme és el terme utilitzat al barri d’In-

ternet per descriure una idea o un sím-

bol que es transmet de forma viral a tra-

vés de correus i xarxes socials. Meme ve de la

paraula grega mimema, que significa una mica

imitat i representa un tipus de propagació cultu-

ral, un mitjà perquè la gent transmeti i intercan-

viï memòries socials i idees culturals. Els memes

es comporten com un virus, en el sentit que es

passen de persona a persona de manera ràpida,

transmetent la idea que representen; és per això

que, de vegades, se’ls anomena transmissions

virals.

A Internet, hi ha grans factories de memes

–com 4chan– que estan creant personatges i imat-

ges constantment.

Aquesta setmana i arran dels SMS entre Rajoy i

Bárcenas, s’estan generant multitud de memes

sobre el tema. Us deixem amb algunes imtages de

memes:

http://knowyourmeme.com

HAN SOLO

SOFG

Anonymous desvela la identitat, el telèfon i
els correus personals de membres de l’NSA

D
avant l’escàndol per l’espionatge massiu de

l’NSA (serveis secrets dels EUA) a Internet i les

seves habitants, el perfil de twitter @OPNSA va

publicar, la setmana passada, les adreces, els telèfons

i els correus electrònics de centenars de treballadores

de l’NSA.

Davant les acusacions d’altres internautes d’estar uti-

litzant les mateixes estratègies que els vigilants, van

contestar d’una manera divertida: “Sí, val, som uns

maníacs cruels. Qui es pot atrevir a espiar i revelar

dades de la vida privada d’altres? Oh, Wait! Si és el que fan ells!

Més info a: http://ves.cat/hhIy

EPIC TROLL

MTV segresta 
els comptes de
Twitter de les 
concursants de
Gandia Shore

L
a cancel·lació de Gandia Shore ens és igual.

Odiem aquest programa, tot i que no compartim

l’enfocament classista dels comentaris sobre las

chonis que normalment es fan quan se’n parla. El que

volem explicar aquí és que l’MTV ha confiscat els

comptes de Twitter de les seves protagonistes, que

s’han mostrat indignades per aquest fet.

“Ens han canviat les contrasenyes”, ha dit Ylenia al

seu nou compte. “Aquest Twitter és d’un producte”,

diu després de perdre els milers de seguidores que

tenia al compte anterior. El canvi de contrasenyes es va

fer efectiu el 14 de juliol, completament per sorpresa,

arran d’una decisió unilateral de l’MTV.

TWEET ROSA

Crouwdsourcing: 
Internautes auditen els comptes del PP

CAMPANYES

A
partir de les filtracions de la comptabilitat del PP,

s’està organitzant una campanya per auditar els seus

comptes de manera col·lectiva.

La ingent quantitat d’informació aportada, així com la seva

especificitat, requereix l’aportació de moltes persones. Si tens

una estona lliure, pots ajudar en aquesta tasca i contribuir a la

transparència i l’empresonament de la màfia criminal que ens

governa. Tot sense sortir de casa, davant d’una pantalla.

https://www.diagonalperiodico.net/wikipp/Analisis_cu
entas_PP
http://ves.cat/hhIB

Gats i micos voladors

S
i t’interessen els drones o avions de radiocontrol i

vols dur-los a la següent barbacoa o concentració

del teu barri, et recomanem aquests dos models

d’avió no tripulat: el monocóptero i el gatocóptero.

Amb ells, segur que impressionaràs les teves amis-

tats i les forces de seguretat:

vídeos:
http://www.youtube.com/watch?v=-HnwhGgsgXc
http://www.youtube.com/watch?v=W-nAOcFV_W8

WTF OMG LOL
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AGENDA

EL TEMPS

DIJOUS 18
Sol, calor i quatre núvols
al Pirineu durant la tarda i
el vespre. Gotellades
sense importància.
Xafogor a la costa.

DIVENDRES 19
Termòmetres estables i
sensació de forta calor a
la majoria de comarques.
Xafogor a la costa i qua-
tre núvols al Pirineu.

DISSABTE 20
Augment de la inestabili-
tat a la tarda. Ruixats i
tempestes al Pirineu i el
Prepirineu. A la costa,
ambient estable i calor.

DIUMENGE 21
Augment lleuger de les
temperatures diürnes i
nocturnes. Màxima caní-
cula amb 34 graus a la
costa i 38 a l’interior. 

DILLUNS 22
Una bombolla d’aire càlid
provinent del nord de l’À-
frica farà pujar el mercuri
encara més. Es fregaran
els 40 graus a Lleida.

DIMARTS 23
Fluxe de vent suaus del
sud que portaran
ambient tòrrid. A l’inte-
rior del País Valencià es
fregarà els 44 graus.

La Universitat Internacional

de la Pau: la democràcia

com a garantia de la 

dignitat humana

SANT CUGAT DEL VALLÈS

Programa: DV 19/07 Democràcia i institucions 9:30h
El debat polític i historiogràfic sobre la destrucció
de la democràcia republicana 10:30h La repressió i
les polítiques de la por 12h El retorn de la
Generalitat 16:30h Les conseqüències de la transició
inmodèlica 17:30h Democràcia, drets humans i per-
secució dels crims contra la humanitat DS 20/07
Democràcia i societat civil 9:30h El règim franquista
des de dins 10:30h De l’anarcosindicalisme al movi-
ment obrer antifranquista 12h Les democràcies que
es volien i la que es va consolidar 16:30h De
l’Assemblea de Catalunya a l’ANC 17:30h El periodis-
me en la construcció de la memòria històrica DG
21/07 Democràcia i institucions 9:30h La llarga
marxa neoliberal contra els drets socials i laborals
10:30h Globalització i crisi: retrocés democràtic 12h
Democràcia o deutecràcia? 16:30h Present i futur de
la UE 17:30h A qui defensa l’OTAN? DL 22/07
Democràcia i societat civil 9:30h Democràcia d’alta
intensitat i amb diversos actors 10:30h Nous movi-
ments socials 12h Internet i democràcia 16:30h Què
passa fora d’Europa. Les revoltes àrabs 17:30h El
poder de la societat civil organitzada DM 23/07
Democràcia i institucions 9:30h La construcció de la
constitució a Islàndia 10:30h Nou procés consti-
tuent 12h El malestar democràtic amb la UE 16:30h
Alternatives: Auditoria ciutadana del deute, una eina
per revertir la deutecràcia. 15-M i procés consti-
tuent. Discurs i praxi del moviment DC 24/07
Democràcia i societat civil 9:30h Béns comuns i
canvi d’època 10:30h La cultura Hacker 12h
Democràcia en xarxa i cooperació a la plaça global.

Tot el programa: www.universitatdelapau.org

DJ18/07

BARCELONA
Concentració contra 
el Pla d’Abusos a Ciutat Vella
18h Al Gat Rebel de la Rambla del Raval.

Org: Xarxa veïnal Ciutat Vella

ESPOLLA
Presentació del documental
Valencianes. Cant i militància
popular al País Valencià
22:30h Pista de l’Escola d’Espolla. 

Org: Mapa Sonor i Escola d’estiu de

Glosa. Cor de Carxofa.

MONTCADA I REIXAC
Dos anys de manifestacions contra
el tancament de les urgències
Programa: 19:30h Xerrada a càrrec de

Lola Castro (Plataforma Sanitat Pública)

20h Poesia (Plataforma Creativa El Tra-

pecio) 20:05h Xerrada a càrrec del Dr.

Josep Martí (Plataforma Sanitat Pública)

21:30h Diables de Can Sant Joan 22h

Sopar popular i tancament a l’ambula-

tori 23h Documental Draps Bruts

(corrupció de la sanitat catalana). 

Lloc: Plaça Lluís Companys

Org: Federació d’Associacions de Veïns

de Montcada i Reixac (FAVMIR)

OLOT
Presentació del vídeo 4F. 
Ni oblit ni perdó!
21:30h Plaça Cinema Colon. 

Amb la presència de Rodrigo Lanza i

Mariana Huidobro

EL PRAT DE LLOBREGAT
Passi del documental Los Sin Tierra.
Por los caminos de América
21h Plaça Pau Casals. 

En el marc del II Cicle de Cinema a la

Fresca. Objectiu: Desobediència

VILASSAR DE MAR
Xerrada i assemblea oberta 
del sector del lleure educatiu 
i sociocultural al Maresme
19h Casal Popular Atzari. Pg. dels Pins.

Org: Arran, sectorial de la COS i COS

Maresme. Més info:

www.coslleure.wordpress.com

DV19/07

BARCELONA
Ruta històrica El poble 
en armes a Barcelona
17h Inici a la confluència entre Ronda

Sant Pau i Ronda Sant antoni. Recorregut

pel casc antic. Org: CNT – AIT Barcelona

Xerrada i vídeo: El moviment
revolucionari a Barcelona
19:30h Locals de la FELLA. 

C. Joaquín Costa, 34. 21:30h Sopar

Homenatge a la Patri: Projecció 
de 4F. Ni oblit ni perdó
21h Al Forat de la Vergonya

PINEDA DE MAR
Presentació de Solidaridad Obrera
19h Auditori Can Comas. Plaça de Cata-

lunya. Org: CNT-AIT de Pineda de Mar i

Comarca

DS20/07

BARCELONA
Presentació de la Biblioteca 
Social La Llamborda
19h CSOA La Llamborda. C. Amílcar, 125.

21h Cafeta i pica-pica. Més info:

http://lallamborda.wordpress.com

TARRAGONA
Xerrada amb Agustí Guillamon: 77è
aniversari de la Revolució Social
18:30h Local de la CNT C. Cardenal Cer-

vantes, 18. Més info: www.cnt-tgna.org

DG21/07

BARCELONA
Passi del documental Black Block
20h CSO La Revoltosa. C. Rogent, 82.

Org: Oca Negra (Assemblea Llibertària

Clot-Camp de l’Arpa)

VIC
Presentació del llibre Tal como lo vi:
la colectividad de campesinos de
Cerdanyola – Ripollet 1936-1939
17h Taverna la Nyàmera. Rambla Sant

Domènec, 1. Xerrada i col·loqui sobre la

figura dels maquis llibertaris, a càrrec

del Col·lectiu MaiMés. Org: Arran

Osona, Mai Més i La Nyàmera.

Ràdio Bronka 104.5FM Àrea metropolitana de Barcelona www.radiobronka.info |
Contrabanda 91.4FM Àrea metropolitana de Barcelona www.contrabanda.org | 
Ràdio Línea IV 103.9FM Barcelona www.radiolinea4.net | Ràdio Pica (només web)
Barcelona www.radiopica.net | Ràdio RSK 107,1FM Nou Barris (Barcelona)
www.radiorsk.info | Ràdio Trama 91.41FM Sabadell www.radiotrama.net | Ràdio Kaos
(només web) Terrassa www.radiokaos.cat | Postscriptum Radio (només per internet)
Terrassa www.postscriptumradio.org | Ràdio Pinsania 90.6FM Berguedà www.radiopinsania.word-
press.com | Ràdio 90 101.4FM Olot www.r90.org | Ràdio Klara 104.4FM València www.radioklara.org |
Radio Malva 105FM València www.radiomalva.wordpress.com | Ràdio Aktiva 107.6FM Alcoi
www.radioaktivafm.blogspot.com | Ràdio Mistelera 101.4FM Dénia - La Xara www.lamistelera.org | 
Ràdio Bala 106.4FM Manresa http://radiobalamanresa.wordpress.com

Coettv Nou Barris (Barcelona) coettv@gmail.com | Sants TV http://sants.tv
Gramenettv Gramenet del Besós www.tvgramenet.org

FR
EQ

Ü
ÈN

C
IE

S
LL

IU
R

ES

DILLUNS: 20:30h. Notícies 1
DIMARTS: 20:30h. Tv Animalista
DIMECRES: 20:30h. Contra-Infos

DIJOUS: 22h. Y tu qué miras gilipollas? 
El programa de punk de LaTele 
DIVENDRES: 21h. Programa de l’aigua 

DISSABTE: 22h. Cineclub 1
DIUMENGE: 21h. La Xerrada 

Selecció d’alguns programes de LaTele. Podeu consultar la graella sencera o veure
tots els videos a www.latele.cat. Emetem des de Plaça Espanya fins a Sant Pol 
de Mar al CANAL 37 DE LA TDT. Resintoniza la teva tele per trobar-nos! 
CADA NIT A PARTIR DE LES 20H30 NOUS PROGRAMES!
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Què en recordes, del teu pare?
Va ser un exemple d’irreducti-

bilitat, honestedat i coherèn-

cia; mai va dubtar a enfrontar-se a qui

calgués, malgrat els problemes que

això va causar a la família. Aquest lle-

gat ètic i moral fa que en sigui una gran

admiradora.

La seva entrega a l’escriptura el
va convertir en un personatge
enigmàtic?
Ell vivia el seu món. Moltes vegades,

mentre menjàvem plegats, veies que el

seu cos s’alimentava, però que la seva

ment estava per altres coses. Potser per

la seva timidesa, preferia comunicar-se

amb la gent a través de la literatura.

En quin gènere el podem conèi-
xer millor?
En tots. Així com en la poesia se’ns

mostra nu i expressa les seves pors, en

el teatre adopta un caràcter més rei-

vindicatiu. Al capdavall, era lector de

tota mena d’obres, a les quals tenia

accés gràcies a la biblioteca de l’avi,

un fons que li va permetre impregnar-

se des dels filòsofs anglesos fins als

grans dramaturgs, poetes i altres

autors de referència.

Què va aportar d’innovador?
Ens va acostar a la novel·la negra i al tea-

tre que ell anomenava de l’extracte, a

més de la poesia visual i els articles d’as-

saig. Tota la seva obra és un cant a la lli-

bertat i al servei dels Països Catalans.

Què el va dur a transitar de la poe-
sia a l’assaig periodístic?
Amb la mort de Franco, allibera pro-

duccions com La terra prohibida i,

alhora, comença a escriure les Cròni-

ques colonials i les Cròniques d’ocupa-

ció a l’Avui. Uns articles que aviat van

incomodar el diari, que, després de

criticar els líders de la transició per no

haver reaccionat com havien de reac-

cionar, el va relegar a escriure una

petita columna.

Per què les referències existen-
cials integren aquest discurs?
Ho explica quan diu: “De la mateixa

manera que algú afamat és un obsés

d’una molla de pa, jo sóc un obsés de

la llibertat perquè n’he estat privat

tota la vida”. En aquest sentit, la seva

decepció és doble: per una banda, veu

que la independència del país no

arriba per la manca de valentia dels

polítics i, per l’altra, que, biològica-

ment, l’edat li passa factura.

També és silenciat en democràcia...
Pel seu posicionament independen-

tista i d’esquerres, ja que sempre va

assenyalar les renúncies del pujo-

lisme i dels grups de poder conserva-

dors. Però no sé què pensar, perquè

institucions d’altres colors també

l’han ignorat.

Se’l coneix pel ‘Mecanoscrit del
segon origen’, una obra de cièn-
cia-ficció...
Ja és curiós, perquè un altre llibre

del mateix gènere, Succés simultani,

és tan o més bo. Igual que M’enterro

en els fonaments, Balanç fins a la

matinada o Totes les bèsties de càr-

rega. I pel que fa a novel·les oberta-

ment reivindicatives, com ara Acte

de violència, Milions d’ampolles bui-

des o La terra prohibida, tampoc

se’n parla gaire.

De totes les cites, quines desta-
caries?
Les paraules que va pronunciar en el

lliurement dels Premis Sant Jordi de

1963, on va dir que no volia ser recor-

dat com un escriptor, sinó com “un

català que va restar fidel a la seva

terra i a la seva llengua”. També, fru-

it del desencís, quan va afirmar: “Jo

sóc marxista i estic desolat, perquè

tan dolent és ésser aixafat per una

multinacional com per un capita-

lisme d’Estat”. I, en el terreny més e-

xistencial, quan, a les portes de la

mort, diu: “Primer caminava, des-

prés corro i ara galopo”.

La seva obra continua sent incò-
moda?
Incòmoda i vigent, com la d’Ovidi,

Fuster o Xirinacs, perquè malgrat

pertànyer a una altra època, assen-

yala els responsables d’un sistema

que no permet alliberar les persones

ni els pobles. Ell va demostrar que, a

més de viure dins aquest sistema,

t’hi pots enfrontar. Per això cal re-

descobrir-lo.

Àlex Romaguera
@La_Directa

«Tota l’obra del meu pare
és un cant a la llibertat»

“Pedrolo va demostrar
que, a més de viure 
dins aquest sistema, 
t’hi pots enfrontar. Per
això cal redescobrir-lo”

Adelais de Pedrolo
Filla de Manuel de Pedrolo

El gran públic coneix Manuel de
Pedrolo pel ‘Mecanoscrit del
segon origen’, l’obra que ha tin-
gut més repercussió en la lite-
ratura catalana del segle XX,
recomanada com a lectura a les
escoles i de la qual s’han venut
gairebé dos milions d’exem-
plars. Però aquest ‘best seller’
de ciència-ficció només és un
del centenar de llibres que va
escriure l’escriptor lleidatà, que
el van convertir en un dels més
prolífics que hagin donat mai
els Països Catalans. No obstant
això, “l’home dels excessos”,
com el descriu Adelais de
Pedrolo, la seva filla, Manuel de
Pedrolo (1918-1990) ha estat
censurat pel franquisme i silen-
ciat en democràcia pel seu
compromís abnegat amb l’inde-
pendentisme i els ideals d’es-
querres. Difondre el seu llegat
és l’objectiu d’Adelais, que als
seus 61 anys treballa perquè la
casa familiar de Tàrrega, on 
s’acumulen 11.000 llibres i
milers de documents inèdits,
esdevingui un museu dedicat a
la vida i l’obra del qui ha estat
“un escriptor maleït”. Amb
motiu del quarantè aniversari
del ‘Mecanoscrit del segon ori-
gen’, la Fundació Manuel de
Pedrolo i Zeba Produccions han
iniciat una campanya de finan-
çament a través de Verkami,
que ja compta amb un vídeo
promocional a càrrec del can-
tautor Cesc Freixas, per fer un
reportatge que reivindicarà la
figura de l’escriptor.


